
          ČERVENEC  2018         CENA 10 Kč

S harrachovskou základní školou se na konci školního roku rozloučili tito žáci:
Aneta Drahoňovská, Nella Benešová, Veronika Fantová, Natálie Stárková, Monika Soldátová, 
Michal Morávek, Ondřej Salaba, Heinrich Nestler, Filip Wich, Matěj Moravec, Lucie Halamová

Přejeme jim mnoho úspěchů v dalším studiu. 

TÉMA
Charitativní běh Čas je mozek 
v Harrachově přinesl 42 800 korun 
na boj proti mrtvici
ROZHOVOR

Miloslav Roček: Více než 70 % Čechů 
nepozná příznaky mozkové mrtvice



ÚVODNÍK

AKTUÁLNÍ TÉMA

Charitativní běh Čas 
je mozek v Harrachově 
přinesl 42 800 korun 
na boj proti mrtvici

Milí Harrachováci, 

půl letošního roku je za námi 
a dětem skončil školní rok. Letní 
prázdniny jsou tady!
V dubnu a květnu jsme se naml-
sali letním počasím, druhá polo-
vina června nám ukázala i svou 
nevlídnou tvář s deštěm a nízký-
mi teplotami, rtuť teploměru se 
dostala dokonce na  
4 stupně Celsia.
Další kolo ocenění nejlepších 
obcí v třídění odpadu proběhlo 
tradičně v Liberci na Ještědu. 
I letos jsme se umístili mezi 
hlavními finalisty. V kategorii měst do 3 500 obyvatel jsme 
získali pěkné druhé místo za sousední Rokytnicí nad Jizerou 
a k tomu finanční odměnu ve výši 20 000 Kč. V kategorii kolek-
tivního sběru ELEKTROWIN a. s. jsme se umístili na prvním 
místě a získali dalších 20 000 Kč. Tyto prostředky budou použi-
ty na další úpravy parku před městským úřadem. V posledních 
šesti ročnících soutěže jsme se umístili 4x na prvním, 2x na 
druhém místě. Za osm let se v Harrachově více než zdvojnáso-
bil počet třídících míst: z osmi na sedmnáct. Velmi oceňuji, že 
sběrná místa vyhledáváte a odpad třídíte, hmatatelným výsled-
kem jsou opakovaná ocenění za třídění odpadu. Děkuji všem, 
kteří odpad třídí!
Začátkem června jsme společně s ředitelkou školy Helenou 
Stříbrnou navštívily Frenštát pod Radhoštěm. Společně se 
starostkou Zdeňkou Leščišinovou jsme zhodnotily výsledky 
spolupráce našich partnerských měst a potvrdily společnou 
vůli pokračovat ve spolupráci do budoucna. Navštívily jsme 
základní školu Záhuní, kde jsme se zástupcem ředitele Mar-
tinem Majerem konstatovali, že naše školy mají spolupráci 
na velmi dobré úrovni. V posledních letech žáci naší školy 
navštívili Frenštát pod Radhoštěm, žáci tamní školy přijeli do 
Harrachova a v letošním roce část harrachovských školáků 
jela společně s dětmi z Frenštátu do Londýna. Učitelé a za-
městnanci partnerských škol se letos zúčastnili společné akce 
na Moravě. Jsem přesvědčená, že partnerství obou měst může 
zdárně pokračovat.
V červnu kulturní komise uspořádala další zájezd. Tentokrát 
jsme si prohlédli továrnu na výrobu dřevěných hraček a klavír-
ních mechanik Detoa v Jiřetíně pod Bukovou. Přivítal nás  
Jaroslav Zeman, majitel továrny, starosta Albrechtic v Jizer-
ských horách a senátor současně. Provedl nás prostory, které 
nejsou běžně přístupné a jsou postupně rekonstruovány do pů-
vodní podoby. Dále jsme pokračovali prohlídkou výroby hraček.
Prohlédli jsme si také nádherné interiéry vily Schowanek, 
kterou vybudoval zakladatel továrny na hračky Johann Scho-
wanek. Milou průvodkyní nám byla Blanka Patrová, místosta-
rostka obce Jiřetín pod Bukovou. Po exkurzi jsme poobědvali 
v restauraci U Zvonku v Kořenově. Původní plán navštívit  
13. ročník Spanilé cyklojízdy Járy Cimrmana v areálu penzio-
nu U Čápa na Příchovicích nám překazila bouřka, tak jsme se 
vrátili domů o něco dříve.
V červnu proběhly tři dobrovolnické brigády na odklízení 
klestí po vykácených stromech pro modřínovou nulu na Bílém 
kopci. První akce se zúčastnila většina zaměstnanců MěÚ. Žáci 
druhého stupně základní školy podpořili vznik modřínové nuly 
svojí pilnou prací v dalších dvou termínech. Všichni, kteří se 
akcí zúčastnili, pracovali ze všech sil, a vědí, že i díky jejich 
přispění bude mít Harrachov o jednu zajímavost navíc. Děkuji 
vám všem, kteří jste věnovali svůj čas a síly pro společnou věc, 
jmenovitě z řad dobrovolníků Harrachováků: paní Ťukalové, 
panu Kadlečkovi, paní Beldové, paní Cvanetové, paní I. Stříbr-
né. Jedna dobrovolnice přijela dokonce vlakem až z Liberce – 

slečna G. Paclíková. Děkuji všem!
Stále také probíhají pravidelné kontrolní dny na stavbách všeho 
druhu. V objektu bývalého SOUL na stavbě pečovatelských 
bytů skončily bourací práce, což je dobrá zpráva nejenom pro 
investora, ale i pro obyvatele sousedního nájemního domu. 
Práce pokračují podle harmonogramu. 
Pokračuje i rekonstrukce obchvatu Harrachova. V průběhu 
prázdnin dojde k opravám dalších místních komunikací, o kon-
krétních termínech vás budeme včas informovat.
Dne 6. července nezapomeňte přijít na letošní první promítání 
letního kina v Harrachově před budovu MěÚ. 
Dne 28. července proběhne již pátý ročník Svatoanenského 
dřevosochání se slavnostním pojmenováním parku před MěÚ 
a dražbou vysochaných děl. Přijďte se podívat a pobavit, je 
připraven bohatý kulturní program.
Přeji krásné prázdniny dětem, klidnou dovolenou a úspěšnou 
sezonu dospělým.
Pěkný červenec vám přeji!

Va š e  Eva Zbrojová 
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Kampaň Čas je mozek
Proč Čas je mozek?
Cévní mozková příhoda (CMP) neboli mrtvice je v České 
republice druhou nejčastější příčinou úmrtí, každý den na její 
následky průměrně 28 lidí zemře. Na vině přitom často nejsou 
lékaři nebo nedokonalý způsob léčby, ale fakt, že se pacienti 
do nemocnice dostávají příliš pozdě. Když mrtvice udeří, je 
totiž čas zcela rozhodující. Pacienti mají nanejvýš 4–6 hodin 
k započetí léčby, poté už jim lékaři nedokážou pomoci a mohou 
jen čekat, jak moc bude mozek poškozen. 
Rozeznat příznaky mrtvice je ale pro řadu lidí velký oříšek. 
Právě proto vznikla kampaň Čas je mozek, která si klade za cíl 
zvýšit počet pacientů, kteří do nemocnice dorazí dostatečně včas 
a mohou tak podstoupit léčbu – ať už trombolýzu (je možné ji 
zahájit maximálně 4,5 hodiny od vzniku příznaků) nebo nejno-
vější metodu, mechanickou trombektomii (lze ji využít do  
6 hodin od prvních příznaků mrtvice). Kampaň odborně zaštiťu-
jí Cerebrovaskulární sekce České neurologické společnosti ČLS 
JEP a také Česká společnost intervenční radiologie ČLS JEP.

Jak konkrétně kampaň vypadá?
Kampaň učí širokou veřejnost rozpoznat příznaky mozkové 
mrtvice a správně na ně reagovat. Informace předává prostřed-
nictvím médií, ale také webových stránek, Facebooku nebo 
osvětových akcí v krajských městech. 

Web
Webové stránky poskytují kromě informací o kampani i fakta 
o nemoci, léčbě nebo životě po mrtvici. Pravidelně jsou zde 
přidávány informace o všech aktivitách.

Facebook
Facebookový profil byl založen v lednu roku 2016 a už koncem 
prvního měsíce měl více než 900 fanoušků. Toto číslo dále 
rostlo a v současné době jej sleduje více než 4 tisíce lidí. Na 
Facebooku jsou publikovány různé zajímavosti o nemoci, nová 
zjištění nebo připomínky toho, jak mrtvici rozpoznat a jak 
člověku postiženému mrtvicí pomoci. Mezi fanoušky byl rovněž 
velmi populární příběh Zuzany Slavíčkové, která prodělala mrt-
vici ve velmi mladém věku a navzdory nepříznivým vyhlídkám 
dokázala s následky nemoci bojovat. 

YouTube
V rámci kampaně byla nejprve publikována videoanketa. Štáb 
natočil tři základní příznaky mozkové mrtvice a dotazoval 
se kolemjdoucích, o jakou nemoc se jedná. Drtivá většina 
z nich nedokázala odpovědět. Později kampaň přibližovala, co 
všechno musí pacienti po přívozu do nemocnice absolvovat. 
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Někteří obyvatelé Harrachova neváhali a běželi v pátek  
1. června společně s lékaři na podporu boje proti cévní moz-
kové příhodě (neboli mrtvici). V rámci charitativního běhu 
Čas je mozek, který se uskutečnil pod záštitou starostky města 
Harrachova Evy Zbrojové, vybrali 42 800 Kč na osvětu tohoto 
onemocnění. 
Na trať, jež vedla od harrachovské bobové dráhy malebným 
Anenským údolím směrem k hotelu Sklář, vyběhlo v podvečer 
celkem 94 běžců. Vedle obyvatel Harrachova se běhu zúčast-
nili také lékaři, kteří se s mrtvicí potýkají v rámci své profese. 
„Podařilo se nám vybrat celkem 42 800 korun. Zásluhu na tom 
mají všichni, kteří se vydali na trať – včetně nejmladší účastnice 
v kočárku. Částkou ve výši tři tisíce korun přispělo také město 
Harrachov. Finanční prostředky využijeme na šíření osvěty 
o mozkové mrtvici,“ říká Ing. Štěpánka Loužecká, předsed-
kyně správní rady Nadačního fondu Čas je mozek, který akci 
pořádal.
Mozková příhoda patří v České republice mezi nejčastější pří-
činy úmrtí a je jednou z nejčastějších příčin invalidity. Přestože 
je v tuzemsku pacientům s mrtvicí poskytována špičková péče, 
která obstojí i v celoevropském srovnání, často se stává, že lékaři 
nemohou zahájit účinnou léčbu. „Je důležité neustále připomí-
nat, že při mrtvici rozhoduje čas. Léčbu můžeme započít jen 4 až 
6 hodin po ohlášení příznaků. Proto je nezbytné, aby veřejnost 
tyto příznaky rozpoznala a včas zavolala rychlou záchrannou 
službu,“ upozorňuje prof. MUDr. Miloslav Roček, CSc.,  
přednosta Kliniky zobrazovacích metod 2. LF UK  
a FN Motol a také předseda České společnosti intervenční 

radiologie. K základním příznakům mrtvice řadíme pokles 
koutku, poruchu řeči a ochrnutí končetin. Vedle toho se mrtvi-
ce může projevit ztuhlostí šíje, necitlivostí na jedné straně těla, 
výpadkem poloviny zorného pole, silnou bolestí hlavy, závratě-
mi či náhlou poruchou vědomí.  
Kampaň Nadačního fondu Čas je mozek již třetím rokem učí 
veřejnost, jak rozpoznat příznaky mrtvice a jak na ně správně 
reagovat. Více o činnosti Nadačního fondu Čas je mozek se lze 
dozvědět na webu. Podrobnosti o kampani Čas je mozek lze 
rovněž nalézt na samostatném webu a na Facebooku. 
Jiří Hannich
Bison & Rose 
E-mail: jiri.hannich@bisonrose.cz
Mobil: 731 624 845
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Tato cesta pacienta byla natočena ve 
spolupráci s FN Hradec Králové. 

Roadshow
Zatím se kampaň dostala do 6 měst 
a v plánu jsou další. První zastávkou byla 
Ostrava, která leží v jednom z nejlépe 
vybavených regionů. V Moravskoslezském 
kraji se totiž nachází celkem šest speci-
alizovaných center. Další navštívenou 
nemocnicí byla FN Hradec Králové. Násle-
dovala FN v Olomouci a Krajská zdravot-
ní, a. s – Masarykova nemocnice v Ústí 
nad Labem, o. z. Nakonec kampaň zavíta-
la do FN u sv. Anny v Brně (FNUSA), kde 
byla propojena s preventivním programem 
nemocnice FNUSA-ICRC Stroke – Boj 
proti cévní mozkové příhodě.  
Pro návštěvníky byl vždy připraven in-
formační stánek, kde se mohli dozvědět 
vše, co je zajímalo o nemoci a o samotné kampani. Zároveň byla 
zájemcům k dispozici nutriční terapeutka, která jim pomocí speci-
álního přístroje analyzovala složení těla. Tyto výsledky upozornily 
zejména na případné rizikové faktory, které mohou nebezpečí 
vzniku mozkové mrtvice zvyšovat.
Novináři si pak mohli prohlédnout cestu, kterou musí pacient 
s podezřením na cévní mozkovou příhodu podstoupit. Poté násle-
dovalo krátké setkání s odborníky. 
Speciální zastávkou roadshow byla v květnu 2017 akce v Náchodě. 
Vedle tradičního programu známého z jiných měst byly návštěvní-
kům k dispozici interaktivní počítačové hry na procvičení mozku. 
Pomocí krátkých scének se přítomní mohli podívat, jak vypadá 
nástup mrtvice. Jednotlivé příznaky pak komentovali odborníci. 

Stejně tak mohli lidé zdarma podstoupit 
ultrazvukové vyšetření krčních tepen 
a měření krevního tlaku.

Světový den mrtvice 2016
U příležitosti Světového dne mrtvice se 
25. října 2016 uskutečnila pod záštitou 
kampaně Čas je mozek osvětová akce 
pro veřejnost. V útrobách velkého stanu 
v Praze na Andělu se lidé prostřednictvím 
kvízů a rozhovorů s lékaři mohli dozvědět 
řadu zajímavostí o cévní mozkové pří-
hodě. Zatejpováním končetin se alespoň 
na malou chvíli mohli vcítit do role těch, 
jimž mrtvice přivodila částečné ochrnu-
tí. A vyzkoušeli si také, jaké to je, když 
člověk v důsledku mrtvice špatně vidí. 
K tomu sloužily speciální brýle simulující 
různé zrakové vady.

Letáčky a plakáty
Do ordinací praktických lékařů byly rozeslány letáčky, které lidem 
pomáhají, aby si snadno zapamatovali základní příznaky mrtvice. 
Zároveň jim vštěpují, že jedinou správnou pomocí je okamžité 
volání 155.

Nadační fond Čas je mozek
Pořádá charitativní běhy, jejichž výtěžek je věnován na osvětovou 
činnost a na pomoc pacientům, kteří byli zasaženi mrtvicí. Napří-
klad věnoval částku 36 100 Kč čtrnáctileté slečně Štěpánce Ryti-
nové, kterou mrtvice postihla v pouhých čtyřech letech. Příspěvek 
pacientka využije na další rehabilitaci.

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA
Převod bývalé úpravny vod do majetku města 
Zastupitelstvo města Harrachova schvaluje převod úpravny vod na 
město Harrachov takto: úpravna vod a související pozemek st. 
p. č. 652 v k. ú. Harrachov bude odkoupen za cenu 100 000 Kč 
a město Harrachov prodejem převede pozemek p. p. č. 375/8 
u čistírny odpadních vod, který je ve vlastnictví města Harrachova 
za cenu 100 000 Kč na Severočeskou vodárenskou společnost a.s.. 
Hlasování o usnesení:  PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
PRO: Ing. Jaroslav Čech, Jiří Černý, Daniel Beneš, Alena Jíchová, 
Ing. Jiří Krejčí, Lucie Kučerová, Tomáš Ploc, Petra Procházková, 
Hubert Rieger, Ing. Stanislav Slavík,  Ing. Helena Stříbrná, Václav 
Tondr, Eva Zbrojová.
PROTI: -
ZDRŽEL SE: -
Usnesení bylo přijato nadpoloviční většinou hlasů všech členů ZM.

Financování mobilního zázemí pro sportovce
Zastupitelstvo města Harrachov schvaluje financování mobilního 
zázemí pro harrachovské sportovce do výše 2 200 000 Kč včetně 
DPH z vlastních zdrojů.
Hlasování o usnesení č:  PRO: 9  PROTI: 4    ZDRŽEL SE: 0
PRO: Ing. Jaroslav Čech, Jiří Černý, Daniel Beneš, Lucie Kučero-
vá, Petra Procházková, Ing. Stanislav Slavík, Ing. Helena Stříbrná, 
Václav Tondr, Eva Zbrojová. 
PROTI: Alena Jíchová, Ing. Jiří Krejčí, Tomáš Ploc, Hubert Rieger.
ZDRŽEL SE: -
Usnesení bylo přijato nadpoloviční většinou hlasů všech členů ZM.

Smír ve věci sporu „Kino“
Zastupitelstvo města Harrachova schvaluje smír ve věci sporu 
mezi p. Moravcem a ŠIMI NEXT s.r.o. na straně jedné a městem 
Harrachov na straně druhé o zaplacení částky 2 500 000 Kč s pří-
slušenstvím v tomto znění:
Žalovaný je povinen zaplatit žalobcům částku 874 038 Kč ve 
splátkách takto:
1.  300 000 Kč do 31. srpna 2018 (tj. každému 150 000 Kč)
2.  300 000 Kč do 31. října 2018 (tj. každému 150 000 Kč)
3.  274 038 Kč do 31. prosince 2018 (tj. každému 137 019 Kč)
Hlasování o usnesení č. 6.:  PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
PRO: Ing. Jaroslav Čech, Jiří Černý, Daniel Beneš, Alena Jíchová, 
Ing. Jiří Krejčí, Lucie Kučerová, Tomáš Ploc, Petra Procházková, 
Hubert Rieger, Ing. Stanislav Slavík, Ing. Helena Stříbrná, Václav 
Tondr, Eva Zbrojová. 
PROTI: -
ZDRŽEL SE: -
Usnesení bylo přijato nadpoloviční většinou hlasů všech členů ZM. 
Kompletní zápis z jednání zastupitelstva, které se konalo dne   
28. června 2018, včetně zvukového záznamu naleznete na webových 
stránkách města www.harrachov.cz
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Z diáře starostky města

1.6. rozhovor pro ČT,

 účast na ocenění v soutěži Zlatá popelnice

4. 6. – 5. 6. návštěva Frenštátu pod Radhoštěm

6. 6. návštěva jubilanta

7. 6. jednání MRT v domově seniorů ve Velkých Ha-

mrech na téma terénní sociální služba

8. 6. jednání výběrové komise k opravě komunikací,

jednání s vlastníky bytových jednotek na téma od-

stranění provizorních staveb z pozemku ve vlastnictví 

města,
návštěva jubilanta

9. 6. účast na zájezdu pro seniory do Jiřetína pod 

Bukovou
10. 6. společná účast s MRT na Spanilé cyklojízdě 

Járy Cimrmana na Šumburku

11. 6. jednání se zástupci ČEZ na téma dobíjecích 

stanic pro elektrokola

12. 6. kontrolní den na stavbě budoucího domu pro 

seniory v areálu bývalého SOUL,

 brigáda na odklízení klestí v místě budoucí  

modřínové „100“

14. 6. účast na valné hromadě Svazku měst a obcí 

Krkonoš ve Špindlerově Mlýně,

 účast na radě SCRH v hotelu Svornost

16. 6. dva svatební obřady u Mumlavského vodopádu

18. 6. jednání s Miloslavem Malečkem – velitelem  

OO PČR v Harrachově

19. 6. jednání se zástupci MV ČR v Liberci na téma 

rušení matričních úřadů

20. 6. účast na výběrově komisi na dodávku zázemí 

pro sportovce,
 prohlídka staveniště v bývalé budově kina

21. 6. brigáda na odklízení klestí společně s žáky 

základní školy

22. 6. účast na jednání MRT (Mikroregionu Tanvald-

sko)
25. 6. brigáda na odklízení klestí společně s žáky 

základní školy,
 účast na valné hromadě MAS Rozvoj Tanvaldsko v 

Jiřetíně pod Bukovou

26. 6. účast na radě SOLK v Liberci

27. 6. jednání s Milošem Balabánem,

 účast na jednání stavební komise

28. 6. účast na slavnostním otevření sokolovny v 

Plavech,
 jednání zastupitelstva města

29. 6. účast na slavnostním zakončení školního roku

 

                                               ( l s )

INFORMACE Z RADNICE

Majetkový odbor – výstavba 
pečovatelských bytů
Dne 19. 6. 2018 proběhl již čtvrtý kontrolní den od počátku 
stavby. Zástupci dodavatele stavby firmy Syban s.r.o. a zástup-
ci města Harrachova se scházejí pravidelně spolu s technic-
kým dozorem (Ing. Marek Tůma a Ing. Josef Slavík), autori-
zovaným dozorem (Ing. Jiří Pavlů) a koordinátorem BOZP 
(p. Tomáš Ježek). Spolu s odborníky probíráme jednotlivé 
postupy dílčích prací dle harmonogramu. Rozpis prací se daří 
dodržovat a bourací práce se chýlí k svému závěru. Brzy se 
začne již jen budovat.
Tomu jsme velmi rádi, protože na nás občas (při bourání 

příček a podlah se ukazuje, že pod povrchem není vždy to, co 
tam má být dle původní projektové dokumentace) z některého 
rohu vykoukne „černý Petr“. Zatím se s tím firma Syban vždy 
skvěle popasovala. Za to jim patří naše poděkování. 
Ano, máte pravdu, že je to jejich práce a jsou za to placeni, 
přesto si vážím jejich přístupu k danému problému. Společně 
hledáme řešení a zatím se nám daří vše rozklíčovat ke spokoje-
nosti všech.
Záleží nám na tom, abyste se vy, kteří zde chcete jednou 
bydlet, cítili v novém domě a novém bytě dobře. Tak dobře, že 
si večer uvaříte kávu nebo čaj, sednete si pohodlně k televizi 
a řeknete: „Jsem doma.“

D a g m a r  S t a ň k o v á

Změny při vyřizování agendy řidičských průkazu od 1. července 2018
Dne 1. 7. 2018 nabyl účinnosti zákon č. 199/2017 Sb., kterým je novelizován zákon č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních 
komunikacích a o změnách některých zákonů (zákon o silničním provozu), ve znění pozdějších předpisů. Zmíněná noveliza-
ce s sebou přináší změny, které spočívají zejména v částečném rozvolnění místní příslušnosti na úseku agendy řidičů a dále 
v digitalizaci fotografií a podpisů. Pro občany to znamená pohodlnějšího podání žádosti o řidičský průkaz bez nutnosti dodávat 
papírovou fotografii, případně podání žádosti i mimo své trvalé bydliště.

O d b o r  d o p r a v y  M ě Ú  Ta n v a l d   



CO SE UDÁLO

V úterý 12. června proběhla první dobrovolnická akce na odstranění klestí po kácení „druhé modřínové nuly“. Jedná se o úklid po 
kácení smrků při vytváření harrachovské „modřínové stovky“ na Bílém kopci, která vznikne na počest oslav 100. výročí republiky. 
Na této první brigádě se kromě zaměstnanců městského úřadu podílelo i několik dobrovolníků z řad veřejnosti. Děkujeme všem, 
kteří se akce zúčastnili, udělali jste velký kus práce!

M a r k é t a  N o v o t n á

Na první dobrovolnické brigádě se udělalo velký kus práce
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XII. ročník Spanilé jízdy Cyklostezkou 
Járy Cimrmana letos proběhl v rám-
ci dvoudenní slavnosti, která se již 
v našem regionu stala tradicí. V sobotu 
10. června proběhla v areálu U Čápa 
„Slavnost pod Majákem Járy Cimrma-
na“ s bohatým hudebně dramatickým 
programem nejen s dětmi a pro děti, 
ale i s mnoha překvapeními.
V neděli 11. června jeli nadšenci na 
historických bicyklech tradiční Spani-
lou jízdu Cyklostezkou Járy Cimrmana 
aneb Na kole okolo Liptákova. Cíl jíz-
dy byl po poledni v Tanvaldu u kostela 
sv. Františka z Assisi, kde byla jízda 
náležitě přivítána a oslavena. Přivítáni 
byli i ostatní příznivci Cimrmanovy 
doby, laskavého humoru, recese a dob-
ré nálady. Tuto zdařilou veselici jako 
každoročně navštívila i harrachovská 
starostka Eva Zbrojová s doprovodem, 
a proto v přehlídce vlajek zúčastně-
ných měst nechyběla ani ta se znakem 
našeho města.

M a r k é t a  N o v o t n á

Spanilá jízda Cyklostezkou Járy Cimrmana byla i letos 
setkáním příznivců laskavého humoru, recese a dobré nálady

foto: M. Novotná
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Šťastná sedmička vynesla opět 100 tisíc korun
Ke spokojenosti pořadatelů, sponzo-
rů, partnerů, hráčů, dětských účast-
níků a v neposlední řadě samotných 
diváků, proběhl 7. ročník benefiční 
akce pod názvem „Pomáháme fot-
balem“. Ta byla tradičně obohacena 
o dětský den, který souběžně provázel 
fotbalová klání. To vše na fotbalovém 
hřišti v Harrachově v sobotu 
2. 6. 2018. 

Sedmému ročníku harrachovské 
fotbalové dobročinné akce nejen svou 
přítomností, ale i převážně příznivým 
počasím, požehnal tentokráte bez pána 
hor jeho odvěký rival Trautenberk. 
I přesto celá akce dopadla na jedničku, 
výborně byl totiž připraven dětský den 
se spoustou atrakcí (jen namátkou: 
jízda po laně, střílení na terče ze vzdu-
chovky, malování na obličej, kopy na 
branku, český animační tým). Děti se 
skvěle bavily a při splnění všech disci-
plín si odnesly i hodnotné dárky. 
V rámci miniturnaje se proti sobě ve dvou skupinách střetly 
tyto týmy. Stará garda Harrachov, Jiskra Tanvald, OREA 
resort Sklář team, Lyžaři (legendy českého lyžování), Česko-
slovenský lev, polští fotbalisté z týmu Tatra Krzeniów Nowy 
Kosciol. Vítěz turnaje OREA resort Sklář team si pak za 
odměnu postavil v superfinále proti All Stars teamu – výběr 
hvězd, jenž do Harrachova přivezl legendy českého fotbalu 
jako například Jaromíra Blažka či Horsta Siegela, ale také ho-
kejovou star Dominika Haška či nynějšího kouče Bílých tygrů 
Liberec Filipa Pešána. Přítomen tu byl i například sportovní 
moderátor Martin Pouva či herec známý ze seriálu Okresní 
přebor Pavel Nečas. 
Superfinále skončilo nerozhodným výsledkem 2:2 a tak 
o vítězi rozhodly penalty, ve kterých byl úspěšnější v poměru 
4:2 domácí tým OREA.  „Třešničkou na dortu bylo předá-
ní šeku ve výši 100 000 Kč k rozdělení mezi harrachovské 

rodiny pečující o handicapované, který byl předán nadační-
mu fondu Pomáháme fotbalem,“ informoval Tomáš Ploc, 
jenž je jedním ze zakladatelů akce. Součástí dobročinné akce 
tentokráte i hudební vystoupení Kamila E. Gotta a jeho dcery 
Ivety. Večer pak tradičně zahrála své šlágry místní skupina 
VHS. „Velmi nás těší opakovaný kladný přístup všech našich 
sponzorů, přispěvatelů a partnerů. Bez nich by tato benefiční 
akce neměla každý rok kvalitativní růst. Velké poděkování 
patří zúčastněným týmům, též malým i velkým divákům 
a všem pomocníkům při tomto počinu,“ sdělil spolupořadatel 
tohoto benefičního počinu Tomáš Vašíček. Benefiční akci 
letos podpořil ze svých dotačních prostředků Liberecký kraj 
(záštitu nad pořádáním letošního ročníku převzal náměstek 
krajského hejtmana Přemysl Sobotka) a rovněž přispěvate-
lem do veřejné sbírky je i město Harrachov. Oběma veřejným 
institucím náleží touto cestou velké poděkování. 

M a r t i n  S o u k u p 

Foto: M. Soukup

Ve čtvrtek 31. května navštívil senátor 
Jaroslav Zeman městský úřad v Harra-
chově a spolu se starostkou města Evou 
Zbrojovou si prohlédli stavbu pečovatel-
ských bytů pro seniory. Senátor Zeman 
velice oceňuje snahu harrachovské rad-
nice pomoci místním dříve narozeným 
občanům, kteří tak budou moci zůstat 
v Harrachově, i když už nejsou plně 
schopni se postarat o svůj dům či byt, 
ale ještě nejsou plně odkázáni na pomoc 
ostatních. V objektu vznikne celkem 21 
bytů.
„Je výborné, že se podařilo vedení města 
získat dotaci na přestavbu bývalého uči-
liště. Pečovatelské byty umožní místním 

občanům zůstat v Harrachově i v době, 
kdy již nemají sílu udržovat svoje vlastní 
bydlení. Je správné, že dotace „dovolí“ 
kombinovat bydlení v objektu jak pro se-
niory, tak pro mladší generaci a mohou si 
vzájemně pomáhat. Líbí se mi také výběr 
místa. Do centra to není daleko a přitom 
objekt neleží přímo v sezonním turistic-
kém ruchu,“ dodává Jaroslav Zeman.
V současné době okolní obce a města Mi-
kroregionu Tanvaldsko uvažují o vytvo-
ření obdobných objektů a také o zavedení 
mobilní pečovatelské služby, která by 
seniorům umožnila prodloužení pobytu 
ve svém domácím prostředí.

M .  N o v o t n á

Budoucí dům pro seniory přijel obhlédnout i senátor Jaroslav Zeman
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Výsledky již 13. ročníku soutěže 
v třídění odpadů v Liberec-
kém kraji Zlatá popelnice byly 
slavnostně vyhlášeny na Ještědu. 
Nejlépe si v roce 2017 v třídění 
vedli v obcích do 500 obyvatel, 
neboť i v absolutním pořadí 
jsou na prvních třech místech 
právě tyto menší obce. Nejlépe 
třídili v Pasekách nad Jizerou, 
druhé místo obsadil loňský vítěz 
Bedřichov a třetí příčka patří 
opět Albrechticím v Jizerských 
horách.
Soutěž Zlatá popelnice je určená 
obcím v Libereckém kraji, které 
soutěží v množství vytříděného 
odpadu. Vyhlašovatelé, Libe-
recký kraj a Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM, a.s., 
chtějí jejím prostřednictvím motivovat obce ke zvýšení množ-
ství vytříděných odpadů z domácností. 13. ročník proběhl pod 
záštitou člena rady Libereckého kraje pana Jiřího Löffelmanna 
z resortu životního prostředí, zemědělství a rozvoje venkova. 
V rámci vyhlášení výsledků soutěže Zlatá popelnice proběhlo 
i vyhlášení výsledků soutěží kolektivních systémů a ASEKOL 
a.s. (soutěž ve sběru drobného elektra) a ELEKTROWIN a.s. 
(soutěž ve zpětném odběru elektrozařízení).  
V roce 2017 vytřídil v průměru každý obyvatel Libereckého 
kraje 23,1 kilogramu vytříděného papíru, 9,6 kilogramu plastů, 
12,4 kilogramu skla a půl kilogramu nápojových kartonů. To je 
tedy celkem 45,6 kilogramu vytříděného odpadu, což je pouze 
o 1,3 kilogramu méně, než je průměr ČR. Tento výsledek řadí 
Liberecký kraj na 10. příčku v pomyslném pořadí krajů. Pokud 
ale k dosaženým výsledkům připočteme ještě bezmála 16 kilo-
gramů vytříděných kovů, pak přesáhne celková výtěžnost 
61 kilogramů na obyvatele za rok, což je v rámci ČR nadprů-
měrný výsledek, který Liberecký kraj posune na 7. příčku 
v mezikrajském srovnání. V třídění papíru byl Liberecký kraj 
mezi ostatními kraji absolutně nejlepší.
Přestože se v soutěži na předních příčkách neumístila krajská 
metropole, je patrné, že třídění odpadů není lhostejné ani 
obyvatelům Liberce. Proti roku 2016 se loni podařilo vytřídit 
každému obyvateli Liberce v průměru o půl kilogramu plastů 
více, což představuje nárůst této vytříděné komodity, která 
byla předána k dalšímu zpracování, o bezmála 60 tun. Skla se 
v krajském městě vytřídilo proti roku 2016 o téměř 50 tun více 
a o více než 7 tun vzrostlo také množství vytříděných nápojo-
vých kartonů.  
V Libereckém kraji mají obyvatelé v současné době k dispozici 
přes 11 000 nádob na tříděný odpad. V roce 2017 bylo v rámci 
společného projektu Libereckého kraje a AOS EKO-KOM, a.s. 
zakoupeno a instalováno dalších 266 nádob v hodnotě cca 
2,1 mil. Kč. Jedno průměrné, veřejně přístupné, kontejnerové 
hnízdo slouží v současnosti pro 142 obyvatel.  Dalších 23 %, 
zejména menších obcí, využívá tzv. pytlový sběr plastů jako 
základní způsob sběru a v případě papíru jsou to 3 % obcí. 
Do soutěže jsou zařazeny všechny obce v kraji, které mají uza-
vřenou smlouvu o zajištění zpětného odběru a využití odpadů 
z obalů se společností EKO-KOM, a.s. – aktuálně je to 214 měst 

a obcí. Každý ročník je 
automaticky zahájen prvním 
dnem kalendářního roku 
a probíhá po celých 12 měsí-
ců. Vzhledem k odlišnostem 
ve fungování odpadových 
systémů v obcích a městech, 
soutěží obce již druhým 
rokem ve čtyřech kategoriích 
rozdělených podle počtu 
obyvatel. Finanční odměnu 
od AOS EKO-KOM, a.s. 
získávají první tři v každé 
kategorii. Všichni finalisté 
obdrželi zbrusu nové poháry, 
které vzešly z autorské soutě-
že na Střední umělecko- prů-
myslové škole sklářské v Ka-

menickém Šenově. Tyto poháry věnoval do soutěže Liberecký 
kraj. První kategorií jsou obce do 500 obyvatel (celkem  
5 finalistů), druhou kategorií jsou obce nad 501 obyvatel (cel-
kem 5 finalistů). Třetí kategorií jsou města do 3 500 obyvatel 
(celkem 5 finalistů) a čtvrtou kategorií města nad 3 501 obyva-
tel (celkem 5 finalistů). Zvláštní kategorií je kategorie „Skokan 
roku“, ve které se soutěží bez ohledu na statut obce.

VÝSLEDKY SOUTĚŽE ZLATÁ POPELNICE 2017

MĚSTA DO 3 500 OBYVATEL
1. místo    město Rokytnice nad Jizerou                   30 000 Kč
2. místo    město Harrachov                                         20 000 Kč
3. místo    město Jablonec nad Jizerou                      10 000 Kč
4. místo    město Rychnov u Jablonce nad Nisou   věc. odměna
5. místo    město Lučany nad Nisou                           věc. odměna

V rámci slavnostního vyhlášení výsledků soutěže Zlatá popelnice 
své ceny udělují již tradičně také kolektivní systémy ASEKOL a.s. 
a ELEKTROWIN a.s. Kolektivní systém ASEKOL a.s. v soutěži 
ve sběru drobného elektra ocenil v kategorii do 3 000 obyvatel 
Josefův Důl, v kategorii do 10 000 obyvatel uspěla Stráž pod Ral-
skem a v kategorii měst nad 10 000 obyvatel obhájil své prvenství 
Nový Bor. V soutěži ve zpětném odběru elektrozařízení, kterou 
vyhlašuje kolektivní systém ELEKTROWIN, a.s., došlo ke změně 
v kategoriích a nově byla hodnocena maximální celková výtěžnost 
v obcích do 4 000 obyvatel, kdy nejlepším byl i v loňském roce 
úspěšný Harrachov, v obcích nad 4 000 obyvatel zvítězily Doksy.

VÝSLEDKY SOUTĚŽE KOLEKTIVNÍHO SYSTÉMU 
ELEKTROWIN

KATEGORIE DO 4 000 OBYVATEL  
město Harrachov                                           20 000 Kč
KATEGORIE NAD 4 000 OBYVATEL  
město Doksy                                                    20 000 Kč
Celý článek, včetně kompletních výsledků, je k vidění na strán-
kách Libereckého kraje: www.kraj-lbc.cz

Z d r o j :  L u c i e  M ü l l e r o v á ,  E K O - K O M ,  a . s . 
a  L i b e r e c k ý  k r a j

Vítěze soutěže Zlatá popelnice 2017 ocenili na Ještědu
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ROZHOVOR

Miloslav Roček: Více než 70 % Čechů 
nepozná příznaky mozkové mrtvice

Hlavní téma červencového čísla Harra-
chovského zpravodaje se zabývá kampaní 
s názvem Čas je mozek. S touto kampaní 
byl spojený charitativní běh, do kterého 
se na podporu boje proti cévní mozkové 
příhodě, krom lékařů, vrhlo i několik 
Harrachováků. Proto se v této souvis-
losti nabídla možnost udělat rozhovor 
s prof. MUDr. Miloslavem Ročkem, CSc., 
FCIRSE, EBIR, který je jednou z největ-
ších českých kapacit v oboru intervenční 
radiologie. V současné době působí 
jako přednosta Kliniky zobrazovacích 
metod 2. LF UK a FN Motol v Praze. Je 
hlavním autorem více než dvou stovek 
přednášek a 135 publikací. Na jeho 
popud vznikly tři národní registry. Stál 
také u zrodu komplexních cerebrovasku-
lárních center, kdy se podílel na udílení 
akreditací jednotlivým pracovištím. Tím 
velmi významně přispěl k výraznému 
zlepšení péče o pacienty s cévní moz-
kovou příhodou. O rozvoj této péče se 
aktivně zasazuje i dnes – vede jednání 
s ministerstvem zdravotnictví a s VZP 
ohledně financování programu na pod-
poru prevence a léčby mrtvice a rozšíření 
léčby pomocí mechanické trombektomie. 
Bohaté zkušenosti v medicíně zúročuje 
i při své rozsáhlé pedagogické činnosti. 
Rozhovor s panem profesorem byl tak 
zajímavý a obsáhlý, že jsme ho nakonec 
museli rozdělit na 2. části. To znamená, 
že na jeho pokračování se budete moci 
těšit v srpnovém čísle Harrachovského 
zpravodaje. Tam se například dozvíte, 
jak probíhá léčba po mozkové mrtvici, 
na jaké úrovni fungují specializovaná 
pracoviště na léčbu mozkové mrtvice 
v ČR, zda člověk po prodělané mrtvici 
může žít normální život nebo ho čekají 
nějaká omezení. 
Pane profesore, co se děje v lidském 
těle při probíhající cévní mozkové 
mrtvici? 
Cévní mozková příhoda – CMP (neboli 
mozková mrtvice či iktus) je způsobena 
porušením cévního zásobení mozku 
krví. V 90 % případů jde o nedokrevnost, 
tj. přerušení toku krve do některé části 
mozku. Pouze 10 % případů je způso-
beno krvácením, prasknutím mozkové 
cévy. Bez krve, a tedy i bez kyslíku, vydrží 
mozkové buňky (neurony) přibližně jen 
5 minut, poté začínají odumírat. Pokud 
se tedy přívod krve a kyslíku do mozku 
rychle neobnoví, může dojít k vážnému 

trvalému poškození, nebo dokonce i smrti. 
O tom, zda se pacient po mrtvici vyléčí 
úplně, nebo zůstane nehybný, či dokonce 
zemře, rozhoduje především čas. Mrtvici 
nejčastěji způsobuje krevní sraženina, 
která uzavře některou mozkovou cévu. 
K jejímu odstranění slouží tzv. trombolýza, 
kdy lékaři podají pacientovi lék na ředění 
krve. Standardně lze tuto léčbu provést do 
4,5 hodiny od nástupu mozkové příhody. 
Díky mechanické trombektomii máme čas 
navíc – standardně je možné ji využít až 
do 6 hodin po projevu prvních příznaků 
mrtvice. Spočívá v zavedení tenkého drát-
ku do uzavřené mozkové tepny. Speciální 
síťkou pak sraženinu zachytíme a vytáhne-
me z těla ven. Lékařské společnosti v USA 
(American Heart Association a American 
Stroke Association) nově doporučují léčit 
mozkovou mrtvici pomocí mechanické 
trombektomie až do 24 hodin od ohláše-
ní prvních příznaků nemoci. Naděje na 
nejmodernější léčbu se tak otevírá širšímu 
okruhu pacientů. Mrtvice postihne kaž-
doročně v České republice takřka 30 tisíc 
lidí, každý den jich v průměru 28 zemře. 
U nás je navíc mrtvice druhou nejčastější 
příčinou úmrtí. Každé 4 vteřiny někoho na 
světě potká mrtvice a každých 40 vteřin 
na ni někdo zemře. Pouhých 5 minut 
trvá, než začnou odumírat první mozkové 
buňky.

Jaké jsou hlavní příznaky mrtvice? 
A kolik času je na to, aby člověk vyhle-
dal včas pomoc?
V boji s mozkovou příhodou je podle 
odborníků klíčové, abychom uměli 
rozpoznat příznaky tohoto onemocně-
ní a v případě jejich výskytu okamžitě 
zavolali záchrannou službu – jen tak lze 
včas zahájit účinnou léčbu. K základním 
projevům mrtvice patří pokleslý koutek, 
ochrnutí končetin a porucha řeči. Vedle 
toho se mohou projevit i problémy se 
zrakem, silná bolest hlavy bez zjevné pří-
činy, malátnost, zvracení, ztuhlost šíje či 
porucha citlivosti v jedné části těla. Velmi 
obvyklé je, že prvotní symptomy mrtvice 
člověk podcení a jednoduše se z nich 
pokusí vyspat. To je ale vůbec to nejhorší, 
co může udělat. Čas zde hraje důleži-
tou roli, protože každou minutu CMP 
odumře: 1 900 000 neuronů (mozkových 
buněk), 14 000 000 000 synapsí, 12 km 
myelinizovaných vláken. Sanitku je nutné 
zavolat i v případě, kdy se objeví jen jeden 
ze tří základních příznaků. Nepodceňujte 
situaci ani tehdy, když tyto příznaky samy 
odezní. Do několika minut se mohou 
vrátit a mohou být ještě silnější! Mimo tři 
základní příznaky se mohou u některých 
lidí projevit i mnohé další: náhlá porucha 
vědomí, náhlá porucha citlivosti poloviny 
těla (např. brnění nebo necitlivost tváře, 
paže a nohy na jedné straně těla), problé-
my se zrakem – výpadek v jedné polovině 
zorného pole na obou očích (postižený 
např. nevidí na levou polovinu levého 
i pravého oka), testujte vždy každé oko 
zvlášť, náhlá bolest hlavy (nebezpečná 
je zejména bolest hlavy, která dosáhne 
maximální bolesti do pěti minut od jejího 
začátku), ztuhlost šíje (navazuje na bolest 
hlavy, člověk si nedokáže položit bradu na 
hruď a zároveň je pro něj tento pohyb sil-
ně bolestivý), závrať a zvracení, zejména 
neschopnost stát bez opory. Vždy je lepší 
zbytečně zavolat záchrannou službu 155, 
než příznaky podcenit.
Existuje více druhů mozkových mrtvic. 
Jednou z nich je tzv. malá mrtvice. Je 
stejně nebezpečná jako např. ischemic-
ká mrtvice nebo hemoragická (krváci-
vá) mrtvice?
Ischemická mrtvice tvoří takřka 90 %  
případů, vzniká v důsledku ucpání 
mozkové cévy krevní sraženinou. Hemo-
ragická (krvácivá) mrtvice – jde o méně 
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častou, zato však nebezpečnější formu 
mrtvice. Rozlišujeme krvácení z největ-
ších mozkových cév do plen mozkových 

– tzv. subarachnoidální krvácení, které je 
nejčastěji způsobeno prasknutím cévní 
výdutě. Při prasknutí menších mozko-
vých cév přímo uvnitř mozku vzniká 
intracerebrální krvácení. To je nejčastěji 
způsobeno neléčeným vysokým krevním 
tlakem. Jako malá mrtvice bývá označo-
vána tranzitorní ischemická ataka (TIA), 
která má podobné příznaky jako mrtvice 
ischemická. Jedná se ale pouze o pře-
chodný stav, který zpravidla odezní bě-
hem několika minut. Rozhodně ale tento 
typ mrtvice nelze podceňovat, většinou 
totiž předchází cévní mozkové příhodě 
v její plné síle. Přibližně 70 % pacientů 
se zcela zotaví, pokud je léčba zahájena 
do 1 hodiny od vzniku příznaků. K zapo-
četí léčby má pacient od vzniku příznaků 
maximálně 6 hodin. Bohužel více než 
70 % Čechů nepozná příznaky mozkové 
mrtvice.
V České republice je mrtvice druhou 
nejčastější příčinou úmrtí. Čím je 
to způsobeno? Špatným životním 
stylem? 
Mezi rizikové faktory, které můžeme 
ovlivnit změnou životního stylu a jídel-
níčku nebo s pomocí lékaře, patří: vyso-

ký krevní tlak – může vést k poškození 
cévních stěn a jejich následnému zúžení 
a ucpání nebo naopak prasknutí. O vyso-
kém krevním tlaku mluvíme tehdy, jestli-
že dosahuje hodnot nad 140/90 mm Hg. 
Cukrovka – každý rok nemoci zvyšuje 
riziko mrtvice u osoby, která jí trpí 10 
let a více dokonce až o trojnásobek. 
Vysoké hladiny cukru v krvi, obzvláště 
ve spojení se zvýšeným krevním tlakem, 
zdvojnásobují riziko mozkové mrtvice. 
Klíčová je správná léčba inzulinem nebo 
léky a hlavně dodržování diabetické 
diety. Kouření – poškozuje cévy a zdvoj-
násobuje tak riziko mozkové příhody a je 
spojeno s aterosklerózou (zužování cév). 
Porucha metabolismu krevních tuků 

– s vysokým cholesterolem je spojena 
ateroskleróza (kornatění cév) a násled-
né riziko mrtvice. Nadměrné požívání 
alkoholu – může být příčinou vysokého 
krevního tlaku, cukrovky nebo obezity 
a zdravotních problémů, které vedou 
k mrtvici. Zvyšuje riziko zejména krváci-
vých mrtvic. Obezita – souvisí s vysokým 
krevním tlakem nebo cukrovkou. Riziko 
mrtvice je vyšší, jestliže se Body Mass 
Index (BMI) pohybuje nad hodnotou 30. 
Porucha srdečního rytmu – lidé s ne-
pravidelným srdeční rytmem (fibrilace 
síní) mají až pětinásobně vyšší riziko 

mrtvice. V prevenci mrtvice při fibrilaci 
síní je nutné užívat přípravky na ředění 
krve. Hormonální antikoncepce – riziko 
mrtvice se zvyšuje zejména v kombinaci 
s kouřením, vrozenou poruchou sráž-
livosti krve (např. Leidenská mutace), 
cukrovkou, vysokým tlakem a po pětatři-
cátém roku života. Mezi rizikové faktory, 
které nemůžeme ovlivnit, patří: věk – 
přestože mrtvice stále častěji postihuje 
i mladší lidi, s vyšším věkem riziko na-
růstá, většina pacientů je důchodového 
věku. Pohlaví – u mužů je riziko mrtvice 
1,25 krát vyšší než u žen. Rodinná zátěž 

– pokud se u vašich rodičů či sourozenců 
vyskytla cévní mozková příhoda před 
padesátým rokem života, je na místě 
absolvovat pravidelná vyšetření, případ-
ně začít včas s léčbou rizikových faktorů. 
Již prodělaná mrtvice – u lidí, které už 
mozková příhoda v minulosti postihla, je 
riziko jejího opakování vyšší. 
Existuje prevence, jak se mozkové 
mrtvici vyhnout?
Ve více než 50 % případů můžeme cévní 
mozkové příhodě předejít prevencí. Pi-
mární prevence se zaměřuje především 
na včasnou detekci rizikových faktorů 
a jejich ovlivnění.

L e n k a  S k r b k o v á
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Den dopravní výchovy
Ve středu 23. května 2018 uspořádala harrachovská základní 
škola na biatlonovém „Kolečku“ pro své žáky již počtvrté 
projektový den, zařazený do školního vzdělávacího 
programu ZŠ Harrachov, „Den dopravní výcho-
vy“. Žáci přijeli na vlastních kolech a v průbě-
hu dopoledne měli možnost si na různých 
stanovištích vyzkoušet jízdu zručnosti, 
jízdu zdatnosti, seznámit se s bezpeč-
ným způsobem upoutání do autose-
dačky, připomenout si, jak má být 
správně vybavené a seřízené jízdní 
kolo a jak jej udržovat. Seznámili 
se také s prací dopravní policie, do-
zvěděli se, na co si mají jako chodci 
a cyklisté v dopravě dávat pozor. Pan 
Bartoš z harrachovského dobrovolné-
ho hasičského sboru objasnil žákům, 
jak hasiči zasahují při dopravních 
nehodách a členové místní horské služby 
nacvičovali s dětmi poskytování první 
pomoci. Žáci si vyzkoušeli ošetření drobných 
poranění či zlomenin a procvičovali úkony k ob-
nově základních životních funkcí. Jednotlivé třídy 
se střídaly průběžně na stanovištích. Celá akce probíhala 
plynule především díky bezvadné souhře se spoluorganizátory 
akce, dokud nás asi půl hodiny před koncem nevyhnal z areálu 
„Kolečka“ silný déšť. Žáci si odnesli drobné ceny – pozornost 
od Týmu silniční bezpečnosti dostali všichni zúčastnění žáci 
za své úsilí a snahu při plnění úkolů. Věříme, že se při této akci 
děti bavily a především si odnesly cenné poznatky z dopravní 
výchovy, pro kterou je jinak ve školním vzdělávání málo prosto-
ru. S organizací akce nám pomáhali pracovníci Týmu silniční 
bezpečnosti z Liberce, pracovníci Horské služby Harrachov –  
p. Hakl a p. Boštík, dále paní policistka z oddělení Policie ČR 
v Semilech, p. Bartoš – náčelník místního dobrovolného ha-
sičského sboru. Pan učitel Bohatý pro žáky připravil stanoviště 
věnované výbavě a údržbě kola. Na stanovišti s názvem „Jízda 
zdatnosti“ prověřila paní učitelka Šebelková fyzickou zdatnost 
cyklistů, zde nám pomáhaly p. Florková a p. Lukášková.  „Jízdu 
zručnosti“ zajišťovali p. Vašíček, p. Bukvicová, p. Grísniková 
a p. Gregor. S občerstvením organizátorů nám pomáhala  
p. Konvalinková. Všem spoluorganizátorům, pedagogům a ro-
dičům, kteří nám pomohli zajistit tento den, velmi touto cestou 
děkujeme.

I v a n a  P o r t y k o v á

Dětský den
Za slunečného počasí se v pátek 1. června konal v harrachov-
ském areálu bobové dráhy a lanového centra DĚTSKÝ DEN 
pro děti ZŠ a MŠ. Tentokrát se jednalo o netradiční akci, neboť 
si děti mohly vyzkoušet adrenalinovou zábavu v podobě lano-
vého centra či se povozit na bobové dráze. Milým překvapením 
bylo zjištění, kolik sportovně nadaných a nebojácných dětí se 
s energií vrhlo do zdolávání překážek v nemalé výšce. Menší děti 
si dostatečně užily opakovanou jízdu na bobové dráze. Navíc na 
ně čekalo sladké překvapení – nanuk a nápoj, které děti obdrže-
ly od spolupořadatelů ze společnosti První bobová, a.s.  

Velmi pěkným a zajímavým zpestřením bylo vystoupení animá-
torů, kteří po celou dobu akce bavili děti společným zpěvem, 
tancem a soutěžemi. Do veselého dovádění se zapojili žáci 

od nejmenších až po největší. Děti si tento 
den plný pohody velmi užily a z jejich 

nadšených reakcí vyplynulo, jak 
moc by si přály, aby se tento den 

zopakoval podobnou formou 
i příští rok. Rádi bychom 

touto cestou poděko-
vali zprostředkovateli 
této akce – panu Vítu 
Moudrému dále všem 
zaměstnancům bobové 
dráhy a trpělivým 
instruktorům lano-
vého centra, komisi 
pro mládež při MěÚ 

Harrachov za zajištění 
sladkých odměn, panu 

Tomáši Vašíčkovi za zajiš-
tění animátorů, manželům 

Pánkovým za grilování buřtů, 
paní Renatě Konvalinkové a Janě 

Vašíčkové za pomoc na stanovištích 
hravých atrakcí pro děti, všem pedagogům 

a zaměstnancům školy.

Školní výlet 3. a 4. třídy
V pátek 8. června se společně vydali žáci 3. a 4. třídy na výlet do 
Mladé Boleslavi za technikou a historií. Navštívili Škoda muze-
um, kde si děti mohly prohlédnout předchůdce současných  
automobilů. Průvodce jim povyprávěl, jakým způsobem se dří-
ve auta vyráběla, a dozvěděly se o historii firmy Škoda. Násled-
ně se žáci přesunuli do Leteckého muzea Metoděje Vlacha, kde 
si pro změnu prohlédli první letadla. Úžasný zážitek si odnesli 
ti, kteří vyzkoušeli letecký simulátor a trenažér. Mohli se na 
chvíli stát piloty, ale zároveň si mohli nacvičit nouzový únik 
z letadla po skluzavce. Na zpáteční cestě se výprava zastavila 
ještě v Muzeu hraček v Benátkách nad Jizerou. Děti žasly nad 
množstvím starých hraček a nad zručností tehdejších řemeslníků.

L e n k a  V y t r v a l o v á

Terénní exkurze Liberec
V rámci výuky poznávání přírody se žáci 8. a 9. třídy za do-
provodu třídních učitelek, p. Zapletalíkové a p. Šebelkové, 
v úterý 12. června zúčastnili terénní exkurze v Liberci, kterou 
pořádalo Městské středisko ekologické výchovy Divizna. Akce 
byla zaměřena na doplnění a zopakování učiva hravou formou 
v bezprostředním kontaktu s přírodou, na osvojování si ekolo-
gického myšlení a nekonzumního způsobu života a na spoluzod-
povědnost člověka za stav životního prostředí. Náplní programu 
byl výklad o původu země, tvořivá práce a tématické hry. Žáci 
plnili ve skupinách různá zadání, která pak prezentovali v týmu. 
Hodnotila se nejen správnost odpovědí a pečlivost práce, ale 
také forma předávání poznatků pro ostatní členy týmu. Po celou 
dobu akce byli žáci odměňováni kartičkami, ze kterých nakonec 
celý tým mohl společně vyluštit tajenku s ponaučením o přírodě.
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Konec roku v MŠ Kamínek
Vzhledem k hezkému počasí, které bylo od dubna, se podařilo 
uskutečnit všechny naplánované akce v daných termínech.
Nejvíce se dětem líbil výlet do ZOO Liberec, kde si zopakovaly 
znalosti o zvířátkách. 
V rámci oslav Mezinárodního dne dětí připravily učitelky MŠ 
společně s některými dětmi ze ZŠ tradiční Pohádkový les. 
Odměny zajistila sportovní komise a rodiče v rámci sponzor-
ských darů. Děkujeme také Čermákovým z Bílé vody za zajištění 
občerstvení.
Dne 1. 6. jely děti vláčkem po okolí Harrachova – tímto žlutému 
vláčku děkujeme, a zúčastnily se i Mezinárodního dne dětí na 
bobové dráze. 
Poslední akcí bylo rozloučení se školáky s programem všech 
dětí a se šerpováním budoucích prvňáčků. V rámci bezpečnosti 
dětí jsme do MŠ pozvali místní policii, která si s dětmi o všech 
nástrahách popovídala.  Děkujeme zřizovateli za velmi dobrou 
spolupráci, údržbě města za úpravu zahrady. 
Přejeme všem pěkné prázdniny a těšíme se v září na viděnou.

K o l e k t i v  M Š

STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLY

STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLKY

Základní škola Harrachov hledá 2 asistenty pedagoga 
pro integrované žáky na 0,5 úvazku od 1. 9. 2018. 
Bližší informace u ředitelky školy.
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Školní výlet 9. třídy
Nejen na rozloučení se se školním rokem, ale vlastně už na svůj 
poslední výlet na základní škole, vyrazila 9. třída s p. učitelkou 
Zapletalíkovou na dvoudenní výlet do oblasti Maloskalska. Ve 
čtvrtek 14. května ráno se žáci utábořili ve stanech v kempu 
Ostrov na Malé Skále. Za mírně zatažené oblohy se pak vypra-
vili na zříceninu skalního hradu Vranov – Pantheon, ze kterého 
byl krásný výhled na řeku, jejíž studenou vodu jsme plánovali 
okusit odpoledne. Pokochali jsme se pohledem směrem k Drá-
bovně, na Sokol a Suché skály a vyrazili ke zřícenině hradu 
Frýdštejn, jehož dominantou je velká hradní věž postavená na 
pískovcové skále, ze které je vidět na celé údolí. Odpoledne se 
již počasí umoudřilo a my neohroženě vyrazili na raftech směr 
Dolánky, odkud jsme se vrátili na koloběžkách. Den jsme za-
končili společným opékáním buřtů v kempu. V pátek 15. května 
jsme se už za naprosto krásného počasí vydali do Besedických 
skal do romantického skalního bludiště se spoustou skalních 
vyhlídek, z nichž se nám otvíral výhled na již navštívená místa 
– Pantheon a Frýdštejn. Pohodovou atmosféru jsme si ještě 
prodloužili společným hodováním v pizzerii na Malé Skále.

Příprava „harrachovské 100“
Žáci 2. stupně a pedagogové základní školy se ve čtvrtek  
21. června a v pondělí 25. června v souvislosti s realizací tzv. 
„harrachovské 100“, která vznikne na počest oslav 100. výročí 

republiky, zúčastnili brigády na úklid lesa po kácení smrků 
mezi modříny. Sešli se pracovně oblečení v 7:45 před školou 
a vyrazili společně s ostatními pracovníky a paní starostkou na 
Bílý kopec. Na místě byli žáci dovybaveni pracovními rukavi-
cemi a pustili se zdatně do práce. Na podzim se rádi připojíme 
k sázení stromků.

A l e n a  Z a p l e t a l í k o v á

Výchovně-vzdělávací akce
Červen je ideální dobou nejen na školní výlety, ale i na různé vý-
chovně-vzdělávací akce, které se zaměřují na věčné téma ochra-
ny životního prostředí. Dne 7. června tak mohli žáci na prvním 
stupni besedovat na téma „Les a voda v krajině“, které je pro 
naše geografické umístění velmi zásadní. I žáci na druhém 
stupni si mohli propojit své teoretické znalosti z různých před-
mětů v přednášce „Zemská trápení“, která shrnovala všechny 
globální problémy, o kterých je nutno neustále hovořit a snažit 
se je nějakým způsobem zmírnit. A 21. června se šestá a sedmá 
třída vydala do liberecké záchranné stanice ARCHA, která se 
stará o zraněná zvířata, jenž po rekonvalescenci vrací zpátky 
do přírody. Žáci se zúčastnili besedy „Máme rádi zvířata“, 
poté si prohlédli celé zařízení s dočasnými zvířecími nájemníky 
a přinesli jim něco dobrého na zub. A na závěr si mohli žáci vzít 
několik psů na procházku, za kterou byli velmi vděční.

L u c i e  Tě š í n s k á
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DNE 5. 6. 2018 V 7:48 HODIN 

byl jednotce krajským operačním a informačním střediskem (dále 
pouze KOPISem) vyhlášen poplach: dopravní nehoda, vyproštění 
osob, Harrachov, Nový Svět, u Robin Oil, DN 2 OA, 
řidič uvnitř vozidla. Na místo vyjela jednotka s CASem 24 
v počtu 1+4. Při příjezdu na místo události – křižovatka na 
Mýtě silnic I/10 a I/14 zjištěna dopravní nehoda dvou osob-
ních automobilů Ford FUSION a SEAT Alhambra. Na místě 
se nacházela hlídka OO PČR Harrachov. Komunikace byla 
průjezdná pouze v jednom jízdním pruhu. V havarovaných 
vozidlech se již nikdo nenacházel. Řidič vozidla SEAT byl 
lehce zraněn na ruce, zbylé dvě spolucestující byly nezraněny. 
Řidička vozidla Ford byla pohmožděna zřejmě od nárazu do 
druhého vozidla, zbylá jedna spolucestující byla nezraněna. 
Řidiči a řidičce byla poskytnuta předlékařská pomoc. Byla 
provedena protipožární opatření a byly odpojeny akumulá-
tory obou vozidel. Z havarovaných vozidel vytekly na silnici 
provozní náplně, které byly posypány sorbentem. Na místo 
události přijelo vozidlo zdravotnické záchranné služby (dále 
pouze ZZS) a jednotka Hasičského záchranného sboru – 
požární stanice Tanvald (dále pouze HZS PS Tanvald). ZZS 
si převzala zraněné osoby k ošetření. Členové jednotky, na 
pokyn velitele zásahu, řídili kyvadlově dopravu. Na místo 
poté přijela ještě dvě vozidla ZZS. Jednotka HZS PS Tan-
vald předala místo události místní jednotce a odjela zpět na 
základnu. Jednotka vyčkala příjezdu skupiny vyšetřování 
dopravních nehod Dopravního inspektorátu Policie ČR. 
Vozidla ZZS odjela z místa události s řidičkou vozidla Ford 
z důvodu rentgenového vyšetření řidičky v nemocnici. Zbylé 
čtyři osoby z havarovaných vozidel zůstaly na místě události. 
Po zdokumentování nehody Dopravního inspektorátu Policie 
ČR jednotka odstranila pomocí lanového navijáku obě hava-
rovaná vozidla mimo silnici na přilehlé odpočívadlo, posypala 
zbylou zasaženou část silnice sorbentem a uklidila silnici I/10. 
Pak byla silnice zprůjezdněna v celé šíři. Únikem provozních 
náplní z vozidel nedošlo ke znečištění okolí a toku Mumlavy. 

Poté bylo místo události předáno PČR a jednotka se vrátila 
zpět na základnu.

DNE 10. 6. 2018 VE 20:47 HODIN 

byl KOPISEm jednotce vyhlášen poplach: CAS 24, technická 
pomoc, čerpání vody, Harrachov čp. 450, penzion.
Na místo vyjela jednotka s CASem 24 v počtu 1+5. 
Vzhledem k tomu, že událost nebyla poslána jednotce na vý-
jezdový tablet, bylo nutno místo události upřesnit komunikací 
s KOPISem. Při příjezdu na místo události průzkumem zjiš-
těn, z důvodu poruchy na splachovači WC ve 2. NP, vytopený 
byt ve všech podlažích včetně suterénu (1. PP). Hlavní uzávěr 
vody byl uzavřen nájemcem domu již před příjezdem jednotky 
a voda již z WC dále nevytékala. Následně jednotka odstranila 
vodu z podlahy ve všech podlažích. Vzhledem k malé výšce 
hladiny vody bylo použito lopatek, kýblů a košťat. Vlastník 
nemovitosti, který byl toho času na dovolené mimo republiku, 
byl telefonicky vyrozuměn. Pak se jednotka následně vrátila 
na základnu.

DNE 15. 6. 2018 V 0:18 HODIN 

byl KOPISem jednotce vyhlášen poplach: únik nebezpečných 
látek na pozemní komunikaci Harrachov. Na místo vyjela 
jednotka s CASem 24 v počtu 1+3. Při příjezdu jednotky byla 
na místě události hlídka OO PČR Harrachov. Jednalo se o kři-
žovatku silnice III/01021 u čp. 373. Průzkumem zjištěn únik 
oleje na několika místech na komunikaci. Jednalo se o plochu 
cca 3 m2. K úniku došlo patrně z autodomíchávače betonu, 
který předtím na tomto místě kvůli poruše stál několik hodin 
a čekal na odtah. Dotčené části komunikace byly posypány 
sorbentem. Únikem oleje nedošlo ke znečištění okolí. Poté 
bylo místo předáno PČR a jednotka se vrátila zpět na základ-
nu.

A u t o r  z p r á v  M i c h a l  B a r t o š

NAŠI HASIČI V AKCI

Finanční pomoc pro 
rodiny s vážně 
nemocným dítětem
Jedna rodina z Harrachova a dalších 
dvacet devět ze Semilska již dostalo 
finanční podporu nadace Dobrý anděl, 
která pomáhá také rodinám, v nichž se 
dítě potýká s vážným onemocněním. 
Díky každoměsíčním příspěvkům dárců 
– Dobrých andělů – mohou všechny 
těžkosti zvládat lépe alespoň po finanční 
stránce. Pomozte najít další rodiny, které 
tuto podporu potřebují! 
„Dětí s vážným onemocněním, jejichž 
rodiny by potřebovaly finanční podporu, 
je mnohem více. Rodiče často neví, že 
u nás mohou o příspěvek požádat. Naší 
snahou je, aby se tato informace co nejvíce 
rozšířila,“ říká Petr Sýkora, spoluzakla-
datel nadace Dobrý anděl. „Některým 

rodinám poradí lékaři či sociální pracovníci 
přímo v nemocnici, jiným pomoc doporučí 
pacientské organizace. K mnohým z nich 
se ale i přesto tato informace nedostane,“ 
dodává. 
Komu nadace pomáhá? 
Dobří andělé pravidelně každý měsíc 
podporují rodiny s nezaopatřenými dětmi, 
které zasáhlo vážné onemocnění. Typicky 
se jedná o onkologické onemocnění, se-
lhání orgánů, vážné metabolické poruchy,  
těžká kombinovaná postižení, svalovou 
dystrofii Duchenne, cystickou fibrózu, 
nemoc motýlích křídel. Mimo vyjmenovaná 
onemocnění je možné také pomoci dětem, 
které se potýkají se vzácnými onemocnění-
mi a s těžkými kombinovanými poruchami 
(mentálními, smyslovými, tělesnými ).
Kromě dětských pacientů podporují také 
rodiny s dětmi, v nichž onemocněl rakovi-
nou jeden z rodičů. Za šest let fungování 
nadace podpořili dárci více než 5 384 rodin 

z celé České republiky.
Jak můžete pomoci právě vy? 
Pokud máte ve svém okolí rodinu s tak-
to vážně nemocným dítětem, neváhejte jí 
pomoc nadace doporučit. Kontakt je velmi 
jednoduchý – stačí zavolat nebo napsat 
e-mail a pracovníci již zajistí vše potřebné. 
Důležité je nebát se ozvat, Dobří andělé 
rodinám rádi pomohou. 
Staňte se i vy Dobrým andělem.
Stačí krátká registrace na 
www.dobryandel.cz a můžete začít přispí-
vat. Vaše finanční pomoc bude rodinám 
odeslána do posledního haléře. Díky svému 
Andělskému účtu si navíc můžete přečíst 
konkrétní příběhy rodin, kterým pomáháte. 

VÝZVA PRO DOBROU VĚC
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Volejbalový turnaj „O pohár města Harrachova“ 
již po osmnácté
Dne 9. 6. se uskutečnil 18. ročník volejbalového turnaje 
o putovní pohár města Harrachova za účasti družstev z Polska, 
Německa a Česka. Spolupořadatelem této akce je již tradičně 
město Harrachov a Jiskra Harrachov.
Na turnaj dorazilo celkem šest týmů. Při tomto počtu bylo po-
řadatelem rozhodnuto, že se bude hrát jedna skupina a každý 
si zahraje s každým, což je asi nejspravedlivější rozlosování. 
Nejdříve nám počasí přálo, tudíž si hráči všech týmů pochva-
lovali jak počasí, tak předvedenou hru všech zúčastněných 
družstev. Odpoledne se však spustila taková průtrž mračen, že 
na volejbalovém hřišti to vypadalo jako v zimě – bylo poseto 
kroupami a dalo by se na něm i lyžovat. Takže jsme zbývající tři 
zápasy dostříhali a u toho vzájemně povzbuzovali své hráče.
Poděkování patří všem sponzorům této akce:
město Harrachov, Jiskra Harrachov, hotel Praha, Panský dům 
a Pyramida Jizerka, řeznictví Tomáš, maso Made, David sport, 
Sport Ploc, Sport Čermák, pekařství Vokřínek, nápoje Nová-
kovi. Děkujeme všem za sponzorské dary.

Výsledky:
1. místo  mladý team Raichenberg
2. místo Jablonec nad Jizerou
3. místo Harrachov
4. místo Rokytnice nad Jizerou
5. místo Sklářská Poruba
6. místo starší team Raichenberg

Tento tradiční turnaj se příští rok 
uskuteční opět druhou sobotu 
v červnu, to znamená 8. 6. 2019. 
Tímto zvu obyvatele a návštěvníky 
Harrachova, aby se přišli podívat.   

J o s e f  B a r t o š 
p ř e d s e d a  v o l e j b a l o v é h o 

o d d í l u

ZE SPORTU

SPORTOVNÍ POZVÁNKA

Nohejbalový turnaj trojic
Nohejbalový oddíl zve všechny příznivce nohejbalu na 36. ročník harrachovského nohejbalového turnaje trojic. 
Uskuteční se v sobotu 28. července na hřištích u kina.
Prezentace v den turnaje od 8:15 do 8:45. Začátek v 9:00 hod.

J i ř í  H a l a m a

 

 

 
PRO VÁS NEBO VAŠE ZNÁMÉ 

 

 
Nabízíme:  

- možnost dlouhodobé spolupráce 
(přijímáme po dohodě i 
krátkodobou výpomoc) 

- odpovídající mzdové  ohodnocení 
+ sezónní benefity 

   - další zaměstnanecké výhody 

   - dotované stravování 

Požadujeme: 

- spolehlivost 

- časovou flexibilitu 

- komunikativnost 

- znalost AJ/NJ výhodou 

 

Informace k nabídce práce získáte na tel: +420 603 264 091 / email: kubrt@davidsport.cz 

 

INZERCE

www.tsproduction.cz

PARK U MĚSTSKÉHO ÚŘADU
ZAČÁTEK PROMÍTÁNÍ PO SETMĚNÍ
DEKY A DOBROU NÁLADU S SEBOU

 0,-
DĚT I

20,-
DOSPĚLÍ

DVĚ NEVĚSTY A JEDNA SVATBA

6. 7. 2018

Město Harrachov
Vás zve na

POZVÁNKA
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NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny,
měsíc červenec je obdobím dovolených, vysněných prázdnin a krásného letního počasí. Přeji vám, abyste si odpočinuli u vody, 
na horách, na chatě nebo ať jste kdekoli, nezapomeňte si s sebou vzít knihu. Je to dobrý přítel.

Thriller
May P. – Běžkyně
Krimithriller
Cole D. – Loutkář
Švédský krimiromán
Nesser H. – Vlaštovka, kočka, 
růže, smrt
Napínavý román
Rollins J. – Koruna démonů
Detektivní román
Vondruška V. – Jičínské pole 
mrtvých
Detektivní román pro ženy
Robb J. D. – Schůzka s ďáblem

Politicko-humoristický 
román
Vitásková A. – Příprava mé 
vraždy
Humoristický román
Groen H. – Nový tajný deník  
H. G. 85 let
Společenský román
Dvořáková P. – Dědina
Milostný román
Scott A. – Zrušené zásnuby
Historická romance
Jacobs A. – Panský dům a jeho 
dcery
Český román
Fughum R. – Opravář osudů

Cykloturistický průvodce
Pavlata M. – Tam, kde cesty 
končí
Dívčí román
Cabot M. – Princeznou na 
královské svatbě
Druhé čtení
Krolupperová D. – Josífku, 
k noze!
Český příběh pro děti
Peroutková I. – Valentýnka 
a narozeniny
Komiks
Němeček J. – 4 vesmírné příbě-
hy čtyřlístku

PRO MLÁDEŽ

Daniel Cole – Loutkář
Od případu Hadrového panáka uplynulo osmnáct měsíců. Hrůza z něj se 
stále vznáší nad Londýnem, detektiv Wolf zmizel. A jeho kolegyně seržantka 
Emily Baxterová čelí další sérii nezvyklých vražd – jejich oběšené oběti mají 
na hrudi vyřezáno slovo „NÁVNADA“. Stejně označená těla se začnou ob-
jevovat také v New Yorku a do vyšetřování se tak vloží i speciální agenti FBI 
Damien Rouche a Elliot Curtisová. S přibývajícími mrtvolami stoupá tlak 
médií. Stopy vedou k dvojici psychiatrů, k nimž zavraždění docházeli, ale ti 
jsou nalezeni rovněž mrtví – a na hrudi mají vyřezáno slovo „LOUTKA“. Kdo 
je však ten, který tahá za nitky? 

Anne Jacobs – Panský dům a jeho dcery
Marie a Paul Melzerovi si užívají rodinného života, ale jejich štěstí netrvá 
dlouho. Vypukla první světová válka a muži narukují na frontu. Paul jako 
dědic průmyslnické rodiny je zpočátku zproštěn vojenské povinnosti, neboť 
je potřebný doma jako odborník v továrně. Jenže i on posléze dostane povolá-
vací rozkaz – a právě v den, kdy Marie rodí jejich dvojčata.

Ivana Peroutková – Valentýnka a narozeniny
Devítiletá Valentýnka je trochu snílek, 
trochu průzkumnice. Tahle kombinace z ní 
dělá neobyčejnou holčičku, která se dostává 
do dramatických, dojemných i vtipných 
situací. Valentýnka žije s rodiči, babičkou, 
tetou, strýcem a psem Hugem ve starém 
domě se zahradou. A má tři nejlepší kamará-
dy – Jonáše, Péťu, Zuzku, s nimiž se pouští 
do nejrůznějších dobrodružství. Jenže ta 
nakonec vždycky dopadnou jaksi jinak, než 
si Valentýnka představovala.

NOVÉ KNIHY

PRO DOSPĚLÉ ČTENÁŘE                                                                                      

Z důvodu, že děti mají 
prázdniny, soutěže ne-
probíhají. Nové soutěže 
a aktivity se připravují 
na měsíc září.
Těšte se!

Příjemné zážitky 
s knihou v měsíci 
červenci vám z městské 
knihovny přeje Kateřina 
Cilichová

SOUTĚŽ PRO DĚTI



Pár otázek pro… Miloše Balabána
ZAJÍMÁ NÁS

Kolik letních sezon už harra-
chovské koupaliště v malebném 
Zákoutí Vaše rodina provo-
zuje? A byla některá z těchto 
sezon něčím nezapomenutelná 
či výjimečná?
První nájemní smlouva byla uza-
vřena v roce 1991. Od té doby se 
naše rodina o prostor stará. Není 
snad potřeba se podrobně zmi-
ňovat, jak v té době celý prostor 
kolem koupaliště vypadal. Místo 
zarostlé kopřivami, s černou 
skládkou, s rozpadlými zbytky 
šaten a WC. Bazénová vana 
vyložená pouze kameny, dno vy-
betonováno díky přístupu firmy 
Armabeton a financí města ještě 
před rokem 1989. Nezapomenu-
telné bylo dávat to vše dohroma-
dy, včetně výstavby provozního 
objektu s bufetem na základech 
starých šaten a WC. V letech 1991−1993 nás čekalo vybudování 
všech přípojek a úprava bazénové vany do dnešní podoby. Zde se 
výraznou měrou podílelo město finančními prostředky.
Každá letní sezona přinášela vždy něco specifického. Povodně, 
studená léta, pak zase léto tropické. Dostatek či nedostatek vody 
pro naplnění nádrže o obsahu 1 500 m³.
Co všechno obnáší přípravy před zahájením plavecké sezony? 
Pamatujete si, kolik dní jste byli v provozu nejdéle a která ze 
sezon byla nejkratší? A jaká byla nejvyšší naměřená teplota 
v koupališti a jaká naopak nejnižší?
Po roztátí posledního sněhu a úklidu po zimní sezoně je velice 
málo času na předělání areálu na letní provoz. Bazén je naplněn 
ještě zimní vodou, probíhá v něm reprodukční proces žabiček, 
který je nutno nechat dokončit. Teprve potom se voda vypouští, 
bazén se čistí, opravuje, každé 2 roky se natírá. Tráva kolem roste 
jak z vody, sekání nemá konce. Napouštění z bývalého vodovodu 
Erlebach a z potůčku za bufetem není sice vydatné a dlouho trvá 
(10−14 dní), ale voda je podstatně kvalitnější než z původního 
náhonu z Bílé vody. Hygienický rozbor to potvrzuje.
O provozu koupaliště je od začátku veden provozní deník, kde 
jsou zapisovány údaje o teplotě vody, vzduchu, kvalitě vody, 
počtu návštěvníků, hygienických opatřeních. Pamatujeme horké 
léto v roce 2015, kdy bylo ve sledovaném období prázdnin  
29 koupacích dnů, tj. denní teplota nad 25 stupňů, nejvyšší denní 
teplota byla 7. srpna 38 stupňů, průměrná teplota vzduchu 
30 stupňů a 9. srpna měla voda max. teplotu 24 stupňů. V roce 
2017 bylo 24 koupacích dní, nejvyšší teplota 35 stupňů byla 

naměřená dne 1. srpna, průměrná teplota vzdu-
chu o prázdninách 22,5 stupňů, max. teplota 
vody 21 stupňů – tento údaj je ze dne 5. srpna. 
A tak bychom mohli pokračovat zpět do roku 
1992. Je ale třeba vzít v úvahu fakt, že se jedná 
o nejvýše položené přírodní koupaliště (700 m 
n. m.) S přírodní vodou, ohřev pouze sluncem. 
Jaká bude provozní doba koupaliště v letoš-
ním roce? Kolik zaplatí návštěvníci vstupné 
a existuje nějaká zvýhodněná cena pro harra-
chovské občany?
Provozní doba koupaliště je v podstatě neome-
zená, prostor není zcela oplocen, lze sem přijít 
kdykoliv. Ale oficiálně je provozní doba od  
9 do 19 hodin. Samozřejmě dle počasí. Prostor 
slouží jako volně přístupná veřejná zeleň, park 
s veřejným WC, s výjimkou tzv. koupacích dnů 
(25 stupňů a více), kdy je vstup zpoplatněn.
Cenu za vstup na koupaliště držíme od roku 
2014. Dospělí zaplatí 40 Kč na celý den, děti 
3−15 let 20 Kč/den, děti do 3 let zdarma. 
Zlevněné vstupné od 17 hodin 30 Kč/15 Kč. 

Zvýhodněná cena pro harrachovské děti je 120 Kč na celou 
sezonu, dospělí 300 Kč/sezonu. V jednotlivých návštěvách řešíme 
formou slevy z ceny.
Jakým způsobem probíhá kontrola kvality vody?
Kontrola kvality vody probíhá jednak naší kontrolou, jednak 
odběry 1x za 14 dní laboratoří SčVK a 2x za sezonu návště-
vou a odběry pracovníky z hygienické stanice Semily. Za celou 
dobu našeho působení se nestalo, že by byla voda označena za 
nezpůsobilou ke koupání. Stává se však dost často, že musíme 
vodu vypustit, vystříkat bazén a začít znovu napouštět (třeba po 
přívalových lijácích a bouřkách). Napouštění uprostřed sezony je 
dost nepříjemné jak pro nás tak pro zákazníky. Vodu upravujeme 
ručně mechanickým sběrem nečistot sítem a ručním postřikem 
chlornanu sodného v minimálním množství. Škoda, že koupaliště 
nemá svůj vlastní filtrační systém.
Chystáte pro letošní léto nějaké novinky? Nebo na co byste pří-
padné návštěvníky − plavce nalákal do vašeho areálu?
Nátěr bazénu a celková rekonstrukce dřevěného oplocení určitě 
zvýší atraktivnost prostředí. Máme v nabídce, kromě vody na kou-
pání, občerstvení v bufetu, minigolfové hřiště, ping pong a větší 
množství her k zapůjčení. Protože v blízkosti není žádné podobné 
přírodní koupaliště, sjíždějí se k nám lidé jak z okolních vesnic, 
ale třeba i z Polska. Pro návštěvníky a obyvatele Harrachova je to 
vhodné místo pro relaxaci po denních túrách či pracovních smě-
nách. Nutno vzít v úvahu, že koupaliště v horách není prioritou 
zdejšího cestovního ruchu, ale doplňkovou službou. 

M i l o š e  B a l a b á n a  s e  p t a l a  L e n k a  S k r b k o v á
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HUDEBNÍ POZVÁNKA DO HARRACHOVSKÉHO ZÁKOUTÍ
Pozvánka na koncerty, které se budou konat na harrachovském koupališti v Zákoutí:
14. 7. 2018  sobota Hulahop – liberecká skupina hrající rock-blues
27. 7. 2018  pátek                   Jarret – liberecká skupina  hrající folk-rock
11. 8. 2018  sobota country zpívání s Milanem Krbcem

Začátky koncertů vždy od 20:00 hodin.
Zvou a pěkné léto přejí Balabáni a Chmelaři



 7/2018          Harrachovský zpravodaj          17

Dne 9. 5. 2018 jsem obdržela datovou schránkou dopis z mini-
sterstva vnitra podepsaný JUDr. Vítem Šťastným s oznámením, 
že na základě analýzy údajů o výkonu matričních úřadů v letech 
2014–2016 vypracovalo MV ČR návrh optimalizace sítě matrič-
ních úřadů v ČR. Pan náměstek mi oznámil, že od 
1. 1. 2019 dojde k přesunu vykonávané agendy na jiný matriční 
úřad, což by měla být Desná v Jizerských horách.
Důrazně jsem se ohradila proti tomuto záměru, který diskrimi-
nuje menší obec a její občany, kterým se snažíme, i když jsme 
„pouze“ malým úřadem, poskytovat maximum služeb, kterých 
jsme schopni. Matrikáři na matričních úřadech vedou seznam 
narození, sňatků, registrovaného partnerství a úmrtí. To jsou 
ministerstvem zmiňované prvozápisy. Na matriční úřad se obra-
cejí občané také z důvodů změn jména, příjmení, určení otcov-
ství, velmi se zvýšily žádosti o nahlížení do matričních knih ze 
strany lidí, kteří dohledávají své předky. Ale také další matriční 
činnosti, jakými jsou dohledání matričních údajů a zápisů pro 
úřady, notáře a podobně. V Harrachově je takovýchto úkonů 
průměrně přes 40 ročně. A to není málo! Z důvodu nedostatku 
odborných pracovníků jsme museli zrušit stavební úřad, takže 
občané Harrachova musí dojíždět do Tanvaldu. Nechci připus-
tit další diskomfort pro občany Harrachova, který by způsobil 
zrušení matričního úřadu s důsledkem toho, že občané budou 
muset za úkony, které se týkají např. úmrtí v rodině, dojíždět do 
Desné v Jizerských horách. V případě zrušení matričního úřadu 
v Harrachově se jedná o zrušení služby, kterou jsou občané 
zvyklí na „svém“ úřadě požadovat. 
Další obce v okolí, kterých se rušení matrik týkalo, jsou např. 
Jablonec nad Jizerou a Vysoké nad Jizerou, s tímto záměrem též 

nesouhlasily. Společně se starosty „postižených“ obcí jsme tedy 
prostřednictvím Svazku měst a obcí Krkonoše, Svazu místních 
samospráv, Sdružení obcí Libereckého kraje, hejtmana LK 
žádali zrušení tohoto nesmyslného kroku, který je proti zájmům 
menších obcí a může podpořit další vylidňování venkova.
Ani Desná v Jizerských horách, dle vyjádření pana starosty 
Kořínka, není připravena vykonávat funkci matričního úřadu 
pro Harrachov.
Jsme významným turistickým cílem Krkonoš, Jizerských hor 
a Libereckého kraje. A i z tohoto důvodu se tu konají svatební 
obřady v lokalitě Mumlavského vodopádu, Čertovy hory, gol-
fového hřiště, kaple sv. Alžběty, rekreačních zařízení a dalších 
lokalit. Nechceme proto přijít o možnost tyto úkony vykonávat 
pro naše návštěvníky. „Optimalizace“ matričních úřadů je 
odůvodňována financemi, nízkým počtem úkonů a nekompe-
tencí matričních úřednic v menších obcích. Naše matrikářky své 
úkony vykonávají v rámci kumulovaných funkcí, žádná z nich 
není matrikářkou na plný úvazek, přesto kontrolami nadříze-
ných orgánů procházejí bez připomínek.
Dne 22. 6. 2018 jsem obdržela od ministra vnitra
Mgr. Lubomíra Metnara dopis, ve kterém oznamuje, že 
MV ČR odstoupilo od původního návrhu optimalizace a při-
pravuje POUZE změny financování matriční agendy s tím, že 
zůstane zachována současná síť matričních úřadů. Z popsaného 
vyplývá, že menším obcím bude snížen příspěvek na tuto agen-
du. Jedná se o další necitlivý úřednický krok vedoucí k postupné 
centralizaci. Přesto se domnívám, že zachování matriky 
v Harrachově je dobrou zprávou.

E v a  Z b r o j o v á

SLOVO STAROSTKY

Z POŠTY STAROSTKY
Dobrý den paní starostko, 
Správa KRNAP – územní pracoviště Harrachov děkuje všem, kteří se v červnu 2018 zúčastnili úklidu těžebních zbytků po vykácení 
nuly k „harrachovské desítce“ nad obchvatem. Na akci, která se konala ve dnech 12. 6., 21. 6. a 25. 6. se vystřídalo přibližně 
70 účastníků, především učitelů a žáků ZŠ, zaměstnanců MěÚ Harrachov a bez jediné absence se zúčastnili: Petr Kadleček 
a Miroslava Ťukalová. Všem tedy patří velký dík. Sázení modřínu do vzniklé holé plochy proběhne na podzim. Kdo tedy bude mít 
zájem se této dobrovolné akce opět zúčastnit, bude vítán!

A n t o n í n  B l o m e r
v e d o u c í  ú z e m n í h o  p r a c o v i š t ě  H a r r a c h o v

PŘIŠLO DO REDAKCE

V polovině června uběhlo 60. let od svatby 
mých rodičů. Diamantové svatby se dožije 
jen málo párů a nejen proto mají můj obdiv. 
Na jejich přání, a i ze zdravotních důvodů, 
nechtěli žádnou publicitu a ani se nekonala 
žádná velká oslava – jen v nejužším kruhu 
rodiny. Jelikož se brali v červnu 1958 ve Vrati-
slavicích, dnes součástí Liberce, nemohla ani 
harrachovská matrika o tomto významném 
výročí svatby vědět.  
Přesto si dovoluji všem kamarádům a zná-
mým v Harrachově oznámit tuto milou 
skutečnost.
S přáním zdraví a ještě mnoho společných let!

J a r o s l a v  Tu č e k ,  s y n

Utajená diamantová 
svatba v Harrachově

Zažehnané zrušení harrachovské matriky



SVATÁ MARKYTA HODILA SRP DO ŽITA  

Stranu připravila Líba NovotnáObraz Sv. Jiří: Gustave Moreau
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

ČERVENEC

Některé dnešní městské děti, které nevyrůstaly v komunis-
tické éře a neměly skoro denně na očích srp a kladivo, si při 
této pranostice zřejmě představí sv. Markétu, jak hází do žita 
cosi jako bumerang, protože neví co s ním. K této domněnce 
mě vede fakt, že jsem v muzeu slyšela paní učitelku, kterak 
odpovídá zvídavému chlapci na otázku, k čemu že se pou-
žíval  cep, následovně: „To měli husité místo zbraní.“ Svatá 
Markéta Antiochijská byla starokřesťanská mučednice, o níž 
je jen velmi málo spolehlivých zpráv. Snad byla popravena za 
pronásledování císaře Diokleciána roku 304. Markétin otec 

byl prý pohanský kněz, který brzy zemřel. Markéta se stala 
křesťankou, ale protože byla velmi krásná, vyhlédl si ji místní 
prefekt Olibrius a když ho odmítla, při příležitosti ji udal a ne-
chal mučit jako křesťanku. Ve vězení se jí zjevil satan v podobě 
draka a pozřel ji, ona však držela kříž, drak pukl a ona z něho 
vyšla. Když odolala i mučení ohněm, byla nakonec sťata.

U nás byla sv. Markéta uctívána od středověku, král Přemysl 
Otakar II. přivezl rameno sv. Markéty a rozdělil je mezi různé 
svatyně – do baziliky sv. Víta na Pražském hradě a do několika 
klášterních kostelů. Jsou ve Zlaté Koruně, Plasích a Břevnově. 
Císař Karel IV. pro ni dal zřídit oltář ve Svatovítské katedrále 
a zařadil ji mezi své oblíbené svaté panny – je na jedné z re-
likviářových (ostatkových) desek Mistra Theodorika ve Zlaté 
kapli sv. Kříže na Karlštejně.

Svatá Markéta byla patronkou rolníků a také pastýřů, proto-
že se po určitou dobu živila v horách chovem dobytka. Na její 
svátek (13. července) dříve v českých zemích začínaly žně.
  • Svatá Markyta vede žence do žita.
  • Svatá Markyta hodila srp do žita.
  • O Muchlině svaté sklízej žito zlaté.

Markéta se díky legendě o tom, jak štastně vyšla z draka, 
uctívala také jako patronka těhotných žen. Ženám se dával 
k ulehčení porodu „Markétin pás“. Při těžkých porodech 
a velkých porodních bolestech se sv. Markétě obětovala svíce. 
Pokud hořela, byla žena chráněna.

Kolem 13. července už bývá léto v plném proudu:
  • Na Muchlinu přesně dohnívají třešně.
  • Kolem svaté Muchliny dozrávají maliny.
  • Není-li na svatou Markétu slunečno, dostaneme sotva seno 
     domů za sucha.
  • Na Markétu obyčejně těžké bouřky přicházejí.
  • Okolo svaté Markyty jsou bouřky nasety.
A při bouřkách většinou prší:
  • Zapláče-li Markyta, bude dešťů dosyta.
  •´Déšť o Markytě trvá čtrnáct dní a zvěstuje špatný čas pro 
     sklízení sena i obilí.
  • Na Markétu-li prší, ořechy se stromu srší.
  • Prší-li na svatou Markétu, opadají ořechy vlašské a ořechy 
lískové zčerviví.

A na závěr pranostika, připomínající dobu budování socializ-
mu: Svatá Markyta velí: „Lidé, okopávejte zelí!“

Po svatém Janu Husi šelma sedlák, který srpy nebrousí.
Jaká povětrnost na Sedm bratří, taková po sedm týdnů patří.
Prší-li o Apolináři, dlouho se z lesů voda paří.
Z které strany sv. Jakub fouká, v té straně bude drahá mouka.

Raffael Santi: Svatá Markéta, Louvre, Paříž

SVATÁ MARKYTA HODILA SRP DO ŽITA  
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NA POKRAČOVÁNÍ

Harrachovské 
názvosloví – část 
první
Jde o pokus zdokumentovat vznik ně-
kterých místních názvů popř. zachovat 
již takřka zaniklé. Očekáváme iniciativu 
dalších spoluobčanů včetně připomínek.
Agrozet, Agrostroj 
Pejorativně místními nazývaný Slepičár-
na, první objekt postavený k rekreační-
mu využití po II. světové válce v letech 
1962–1967. Tvar provozní budovy a pěti 
nízkých podlouhlých budov ovlivnilo 
předpokládané zařazení do systému 
obrany státu, přestože to územní plán 
neumožňoval. Nyní zde stojí soukromý 
Sportrelax podpořený spornou státní 
dotací a apartmánové domy.
Alfrédka
Lovecká chata poblíž Terexu na Mrtvém 
vrchu postavená v roce 1886 Alfrédem 
z Harrachu.
Amálka
Název vleku v Rýžovišti byl odvozen od 
dlouhověké obyvatelky sousedního dom-
ku Amálie Holubcové, která se dostala 

jako Krakonošova nevěsta i do české 
literatury.
Blechárna
Budova poblíž autobusového nádraží, 
kdysi hotel K Mumlavskému vodopádu. 
Uvedený název přiřklo objektu poválečné 
využívání budovy jako ubytovny lesních 
dělníků.
Cifrárna
Původně brusírna skla, kterou využil poz-
ději nový majitel Ziffer z Bílé vody jako 
výrobnu hraček. Nyní hotel Harrach Inn.
Celnice 
Nyní objekt Policie ČR, který byl posta-
ven po zřízení celního úřadu Nový Svět 
v roce 1870. Tomuto účelu sloužil do 
roku 1938 a posléze v letech 1945–50. 
Následně to byly byty pro sklárnu a od 
roku 1956 slouží stávajícímu účelu 
(nejprve Pohraniční oddělení SNB, nyní 
Policie ČR).
Cesta Ing. Šablatury
Reprezentant v takřka všech lyžařských 
disciplínách dal jméno klikaté cestě podél 
skokanských můstků, o jejichž výstavbu 
se jako stavbyvedoucí nemalou měrou 
zasloužil.
Český dům
Objekt obložený eternitem u silnice pod 
sklárnou postavený Harrachy v roce 1870 

pro české zaměstnance sklárny v rámci 
jejich podpory české menšiny.
Černý most
Most na Mumlavě, nyní na mezinárodní 
silnici E65, byl postaven v roce 1897, kdy 
menší dřevěný postavený níže vzala voda. 
Tento byl železný, natřený černou barvou. 
Nový betonový postaven v letech 1952–
1954 byl opět posunut proti proudu.
Dufkův mlýn
Zaniklá stavba vodního mlýna z roku 
1713 na strouze poblíž dnes již opuštěné 
budovy Horské služby u autobusového 
nádraží. V provozu byl do roku 1886.
Duch hor
Objekt sloužil řadě účelům. Původně zde 
Thumbsové provozovali řeznictví a hos-
podu, ale bylo zde i divadlo, infocentrum, 
holičství, lékárna apod. Nyní v podobě 
udržované demolice v majetku nejmeno-
vaného libereckého podnikatele.
Hábův most
Původní dřevěný most vzala v roce 1915 
voda, nový postaven jako součást Hlado-
vé cesty směrem na Mýtiny a opakovaně 
rekonstruován. Hábovi vlastní objekt 
poblíž.

K a r e l  D o l e j š í 
k a r e l . d o l e j s i @ e m a i l . c z
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Vzpomínka na Miloslava Bělonožníka
V červnovém čísle Harrachovského zpravodaje byla zveřejněna vzpomínka Wolfa Slavíka na dlouholetého trenéra a rozhodčího 
lyžování – na pana Miloslava Bělonožníka. Bohužel však nezbyl prostor na verše, které byly složeny a věnovány panu Bělonožníko-
vi k narozeninám. Proto vám je přinášíme v tomto aktuálním čísle zpravodaje. Autorem veršů je Wolf Slavík. Zveřejněné verše jsou 
v originálním znění, tzn. bez zásahů redakce. 

K 90. narozeninám jsem Mildovi Bìlonožníkovi zveršoval toto pøání:

Dovol, Mildo, kromì pøání
také trochu vzpomínání
na to všechno, co už bylo
na to, co Tì zušlechtilo

Øíká se, že Olešòáci
vìru skvìlí, že jsou ptáci, 
však také bez vzruchu
mnoho strávils ve vzduchu.

Bez vzruchu? To pravda není,
mnozí byli rozechvìní,
když na lyžích vzduchem letìls,
za rekordní znaèku letìls.

Tvoje mládí, Tvá odvaha
a pøíkladná píle
v životì Ti pøipravily
mnohé š�astné chvíle.

Titul mistra republiky
nejen jeden zdobí Tì
a to mnohdy o vlásek
zaostal jsi na štítì.

Ono nìkdy netrefí se
tøeba lyží mazání,
jindy se zas zapomene
øádnì pøipnout vázání.

Po dvou kolech první místo
mìls v Tatranské Lomnici,
na tøetím Ti lyže spadla,
vyklidils tu pozici.

To všechno se, milý Mildo,
to všechno se mùže stát,
pøíštì zase o prvenství
dovedl ses mužnì rvát.

Republiky reprezentant
byls nìkolik let
se skokaèky procestovals
témìø celý svìt.

Styl že jsi mìl vybroušený,
skokù dlouhý tah,
v roce ètyøicátém osmém
startovals na Olympijských hrách.

Jako první Èechoslovák,
pokoøil jsi metrù sto,
druhým skokem, když jsi skoèil
stosedm a najisto.

Ve tøetím však smùla byla,
noha se Ti podlomila, 
odnesla to klíèní kost,
mìl jsi bolest a mìl jsi zlost.

Hubert Rieger vzal Ti rekord,
sto jedenáct doskoèil,
v Oberstdorfu se to stalo,
svìt se ale dál toèil.

Tak do svojí ètyøicítky
aktivnì jsi skákal
a mladou krev pro tento sport
s nadšením jsi lákal.

Skokanské nadìje jsi trénoval,
to nejlepší jim vštìpoval -
pøed nikým neskryl jsi umìní karty,
základ jsi vytvoøil Remsovy party.

Vzpomeòme Motejlka, Doubka èi Hubaèe,
vzpomeòme Matouše, Ulrycha Emila -
byla to parta výborná,
poté snad lepší nebyla.

Mìls bohaté zkušenosti,
lásku k tomu sportu,
 v Liberecké Dukle kluky
stavìls do raportu.

A poèal jsi stavìt mùstky,
oèi mìl jsi jako rys,
do komise skokanské Tì
zvolil výbor FIS.

Inu, zvládnuls, Mildo, všechno, 
je pro Tebe legrací
stavìt mùstky nebo øídit
závodní organizaci.

Mìøit profil nebo zase
buldozerem strání sjet -
lopatu vzít, èi jak mladík
krumpáèem se ohánìt.

Nebo dìlat hlasatele,
èi rozhodèí øídit,
nedopustíš, by se mohla
práce nìjak šidit.

Na Ještìdu celkem v krátku
P-70 a devadesátku,
když jsi, Mildo, tehdy zøídil, 
chtìls dokázat, žes nechybil.

Aè Ti byla padesátka,
pánùm z FISu øek jsi zkrátka,
pøed oèima ukážu,
co já ještì dokážu.

Matoušovi kameru dal,
a� to pìknì toèí,
hrbolatý nájezd je však,
Pepík skrývá oèi.

Po nájezdu Milda skáèe,
Pepík dole málem pláèe:
“Mìl jsem Mildo, mìl jsem strach,
kamerou Tì nezatáh”.

Jak tohleto Matouš øek,
dostal Milda, dostal vztek.
Øíká se, nu vìøte tomu,
že šel Milda skákat znovu.

V sedmdesátém když roce
MS se v Tatrách konalo,
ne málo èelních osob
Mildu si do Tater pozvalo.



PŘIŠLO DO REDAKCE

Øeditelem skokanských soutìží
náš Milda se stává,
v Tatrách on pan “NÌKDO” je,
pìje se o nìm jen chvála.

Štáb lidí sebou béøe si,
s tìmi vše lehce zvládne,
Zitu, Makovce, Slavíky,
starosti nebudou žádné.

Lenemayera, Kubicu a ostatní,
ti mùstek mu skvìle upraví -
Špringra, Tameleho, Matouška,
co rozhodèí - nejlepší.

To už zná MILDU celý svìt,
nikdo mu jinak neøekne,
snad ještì MILO
a každý ho pozná bezpeènì.

Však procestoval celý svìt -
Japonsko, USA, Austrálii,
Tahiti, Mallorcu a kdoví co,
všude má známou familii.

Když pøiøkla FIS Harrachovu
pro lety poslední mùstek postavit,
nemohl Milda, nemohl
nikde se na chvíli zastavit.

Byla mu jasná jedna vìc,
mistrovství svìta - to sedmé pøec,
že musí v Harrachovì být,
i kdyby duši mìl vypustit.

A tam se také stìhuje,
sídlem je jeho Bílý dùm,
Èer�ák pøevrací sem a tam,
pokoøí všechno jeho um.

S Pohlem postaví lanovky,
s Bukovským zase tribuny,
materiálu projde mu,
rukama, vìøte, na tuny.

 

Má kolem sebe Slavíky, Šablaturu,
Semráda, Berana, Novotných,
dovede stmelit partièku
nadmíru lidí ochotných.

Vyvrcholením Tvojí životní práce -
øeknìme, Mildo, øeknìme krátce,
pøekrásný skokanský areál stojí,
co zvláènìn je potem a krví Tvojí.

Za vše, co jsi vykonal,
na Èer�áku, na kopeèku, 
pøekrásnou Ti udìlal
náš Pavel Ploc teèku.

Svìtový když rekord skoèil,
lidé vøeští, jásají -
Tvoje oèi také štìstím,
Tvoje oèi plakají.

Byl to dar všem, kteøí s Tebou
mohli tuhle túru,
mnozí ale máme zas dnes
v hlavì velkou chmùru.

Prohlásil jsi po mistrovství,
že již všeho zanechávám
a mladým, že tuhle práci
beze zbytku pøedáváš.

Harrachov jsi opustil,
vrátil se do Liberce,
tady chtìjí uspoøádat
mistrovství svìta v klasice.

Vezmou Tì do Brazílie,
na svìtový FIS kongres,
potom zaèneš pøestavovat
zase Liberecký Ještìd.

S Romanem jste pro Liberec
mistrovství svìta vyhráli,
bylo to na tøetí pokus,
vy jste to však nevzdali.

 

Teï jsi èestným èlenem FISu,
èestným èlenem KOPu,
od lyžaøù zasloužil bys
za Tvou práci sochu.

Škoda, že Ti není tøicet
nebo tøeba šedesát,
s Tvojí partou dokázal bys
bezchybný šampionát.

Teï si, Mildo odpoèívej,
sport sleduj jen z domova,
když budeš mít dlouhou chvíli, 
ukaž se mezi náma.

Pøejeme Ti, milý Mildo,
a� jsi zdravý do sta let, 
abys mohl mezi nás pøijít
na Èer�ák i na Ještìd.

Pozvednìme všichni èíše,
pøipijme Ti na zdraví,
za rozhodèí - závodníky
Harrachovští Slavíci.

 

11.7.2008
Slavík Wolf
lyžaøský rozhodèí

Josef Slavík a Miroslav Bìlonožník -
autoøi projektu nejnovìjšího i pùvodního

profilu mamutího mùstku.
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ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE

Léto, prázdniny, dovolené 
– buďte opatrní!
Letní prázdniny. Dva měsíce bez školních povinností, kdy 
teplé dny lákají ke hrám a sportovním aktivitám. Nedosta-
tečný dohled dospělých, přecenění schopností, podcenění 
rizika, chybějící bezpečnostní pomůcky – to jsou hlavní 
příčiny následných dětských úrazů a zvýšeného počtu 
zásahů zdravotnické záchranné služby. 

Obvyklým důvodem zranění dětí při sportu a venkovních 
aktivitách je absence bezpečnostních pomůcek. Ty v případě 
pádu dokáží úrazu mnohdy zcela zabránit, nebo alespoň roz-

sah zranění zmírnit. Základní, a pro děti povinnou ochrannou 
pomůckou, je přilba – a to nejen při jízdě na kole. Měla by být 
samozřejmostí také při jízdě na koloběžce, skateboardu nebo 
bruslích.
Se vzrůstající oblibou zahradního grilování stoupá i počet 
popálenin. Tato poranění jsou velmi bolestivá a traumatizu-
jící a jejich hojení dlouhodobé. Dalším velkým rizikem jsou 
zahradní bazény a jezírka. Při jízdě autem by mělo být samo-
zřejmostí použití bezpečnostních pásů a dětských zádržných 
systémů.
Letní zdravotní rizika se však nevyhýbají ani dospělým. Tento 
trend je obecně ovlivněn zvýšenou aktivitou všech obyvatel 
– cestováním, sportováním, při kterém lidé neodhadnou své 
síly, zahrádkařením, kutilstvím. 

SPORT
Nepřeceňujte své síly, zejména pokud během roku pravidelně 
nesportujete. Pro sport si vybírejte terén, který odpovídá va-
šim silám a schopnostem. Nepodceňujte bezpečnost a použí-
vejte ochranné prostředky, například přilby a chrániče.

KOUPÁNÍ
Dbejte na dodržování známých pravidel: neskákat do nezná-
mé vody či nechodit do vody rozehřátí. Opatrní by měli být 
především kardiaci, epileptici, lidé s vysokým krevním tlakem 
a všichni, kdo trpí nějakým chronickým onemocněním. Malé 
děti u vody vždy hlídejte. Kruhy na koupání a rukávky nejsou 
v žádném případě plnohodnotnou ochranou neplavců.

POBYT NA SLUNCI 
Vystavení pokožky slunečním paprskům by nemělo být naráz, 
ale postupné. Nezapomínejte na kvalitní opalovací krémy, 
čepici a sluneční brýle. Vyhnete se tak spáleninám, úžehu, 
který vzniká při pobytu na slunci, či úpalu, který je způsoben 

pobytem v horkém prostředí. Nepodceňujte svůj aktuální 
zdravotní stav a dodržujte pitný režim, úměrně se oblékejte, 
noste pokrývku hlavy.

DOPRAVNÍ NEHODY
O prázdninách vyjíždí na silnice mnoho řidičů, kteří nejsou 
zvyklí na běžný provoz a často nedokážou odhadnout své 
schopnosti. V letním horku se navíc i nejzkušenější řidič 
mnohem rychleji unaví a ztratí na ostražitosti. Jakmile za 
volantem pocítíte únavu nebo slabo z přehřátí, zastavte, na-
dýchejte se čerstvého vzduchu, napijte se, udělejte si přestáv-
ku nebo si i na chvíli zdřímněte.

ALKOHOL
Především o prázdninách mládež experimentuje s drogami 
a alkoholem, a tak naši záchranáři často ošetřují nezletilé 
intoxikované osoby. Alkohol snižuje odhad míry rizika a lidé 
pod jeho vlivem přeceňují své schopnosti i síly.
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 všechny občanské průkazy se strojově čitelnými údaji budou vydávány pouze s kontaktním 
elektronickým čipem (ruší se vybírání správního poplatku 500 Kč za vydání občanského 
průkazu s čipem), 
 

 občan se může sám rozhodnout, zda si čip při převzetí dokladu aktivuje (může tak učinit 
i později); aktivace vyžaduje zadání identifikačního osobního kódu a deblokačního osobního 
kódu (4 – 10 číslic) – zadání není povinné, 
 

 aktivovaný čip umožní využívání občanského průkazu při vzdálené autentizaci držitele 
a k přístupu k identifikačním údajům držitele, 
 

 dosavadní občanské průkazy bez čipu zůstávají v platnosti (nebude prováděna hromadná 
výměna dokladů), 
 

 občanské průkazy bez strojově čitelných údajů s dobou platnosti 1 měsíc budou vydávány 
pouze z důvodu voleb, 
 

 lhůta pro vydání občanského průkazu zůstává 30 dnů, bude však umožněno vydávat 
občanské průkazy za správní poplatek v kratších lhůtách, a to v pracovních dnech 
do 24 hodin nebo do 5 pracovních dnů, 
 

 občanské průkazy v kratších lhůtách budou vydávat nejen obecní úřady obcí s rozšířenou 
působností (v hl.m. Praze úřady městských částí Prahy 1 až 22), ale také Ministerstvo 
vnitra, 
 

 občan může při podání žádosti o vydání občanského průkazu zadat své telefonní číslo nebo 
e-mail a na uvedený kontakt mu bude zaslána informace o možnosti převzetí dokladu, 
 

 převzít občanský průkaz vydávaný v pracovních dnech do 24 hodin lze pouze 
u Ministerstva vnitra - adresa: Na Pankráci 72, Praha 4 (metro C - stanice „Pražského 
povstání“). 
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Vydávání cestovních pasů ve 

zkrácených lhůtách 
 
 
 

 

Od 1. července 2018 dochází ke změnám ve vydávání cestovních pasů občanům, kteří potřebují 
urychleně vycestovat do zahraničí. 
 
Podání žádosti Podání žádosti
 

Občan může požádat o vydání cestovního pasu ve dvou zkrácených lhůtách, a to: 
 v pracovních dnech do 24 hodin, nebo 
 do 5 pracovních dnů. 

 
Občan může žádost o vydání cestovního pasu podat ve zkrácených lhůtách:  

 u kteréhokoliv obecního úřadu obce s rozšířenou působností („ORP“), 
 v Praze u úřadu městské části Praha 1 až 22 („ORP“), 
 u Ministerstva vnitra. 

 
Občan může při podání žádosti o vydání cestovního pasu zadat své telefonní číslo nebo e-mail 
a na uvedený kontakt mu bude zaslána informace o možnosti převzetí vyhotoveného dokladu.  
 

Převzetí cestovního pasu Převzetí cestovního pasu
 

Občan může převzít cestovní pas vydaný v pracovních dnech do 24 hodin pouze u Ministerstva vnitra 
- adresa: Na Pankráci 72, Praha 4 (metro C - stanice „Pražského povstání“).  
Cestovní pas vydaný do 5 pracovních dnů může převzít na Ministerstvu vnitra nebo na obecním úřadu 
obce s rozšířenou působností či úřadu městské části Praha 1 až 22, u kterého podal žádost o jeho 
vydání. 
   

Správní poplatky Správní poplatky
 

Občan zaplatí celý správní poplatek při podání žádosti, pokud cestovní pas převezme u úřadu, 
kde žádost podal. Pokud podal žádost u obecního úřadu obce s rozšířenou působností či úřadu městské 
části Praha 1 až 22 a převezme cestovní pas na Ministerstvu vnitra, zaplatí první část správního poplatku 
při podání žádosti a druhou při převzetí cestovního pasu. 
 
Přehled správních poplatků za vydání cestovního pasu ve zkrácených lhůtách Přehled správních poplatků za vydání cestovního pasu ve zkrácených lhůtách
 

 
 

 
Vydání do 24 hodin v pracovních 

dnech 

 
Vydání do 5 pracovních dnů 

 
         Občané starší 15 let 

MV          MV = 6.000 Kč MV          MV = 3.000 Kč 

ORP       MV = 4.000 + 2.000 Kč 

    
4.000           2.000   =  6.000 Kč 

ORP       MV = 2.000 + 1.000 Kč 
    2.000           1.000   =  3.000 Kč 

 ORP       ORP = 3.000 Kč 

 
          Občané mladší 15 let 
 
 
 

MV          MV = 2.000 Kč MV          MV = 1.000 Kč 

ORP        MV = 1.500 + 500 Kč 
     1.500             500    =  2.000 Kč 

ORP       MV = 500 + 500 Kč 
     500              500    =  1.000 Kč 

 ORP       ORP = 1.000 Kč 
 

OSČ MV 30. 4. 2018 
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté
výročí svého narození, a to počínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, 
kteří si nepřejete být ve společenské rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 
725 831 363. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC ČERVENEC

MĚSÍC ČERVENEC 2018

Všem jubilantům přejeme do 
dalších let mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

Na harrachovském koupališti v Zákoutí se opět budou konat 
v průběhu letních prázdnin hudební koncerty. Kterou kapelu či in-
terpreta zde můžete slyšet v pátek 27. července 2018 od 20 hodin? 

1. country zpívání s Milanem Krbcem
2. kapelu Hulahop
3. kapelu Jarret

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. července 2018 na adresu: Město Harrachov 

– Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných 
odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru 
v podobě velkých Krakonošových lázeňských oplatek. Správná 
odpověď na soutěžní otázku v červnovém zpravodaji, která 
zněla: Žáci harrachovské základní školy navštívili v měsíci 
dubnu Anglii. Během pětidenního zájezdu zažili společně ze 
žáky partnerské školy z Frenštátu pod Radhoštěm mnoho neo-
pakovatelných zážitků. Měli možnost nahlédnout i do jídelny, 
která sloužila jako předloha k filmům o Harry Potterovi. Kde 
se tato jídelna nachází? Je: v Oxfordu. Pro měsíc červen zaslala 
správnou odpověď a byla vylosována paní Helena Slavíková 
z Harrachova. Gratulujeme!

POZVÁNKA

Zbrojová Zdeňka
Nüsser Josef
Erbenová Zdeňka
Nováková Marie
Petráková Marie

Dvořáček Jiří
Štikarová Soňa

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.: 725 831 363) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA SRPNOVÉHO ČÍSLA JE 20. 7.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč



Charitativní běh Čas je mozek

Brigáda ZŠ na úklid lesa 

Harrachov bez bariér
foto: D. Hloušek

foto: archiv

foto: archiv ZŠ



KOMUNÁLNÍ VOLBY


